
pianje za takrat, 
l ko bo šlo zares
ia. i.^psko tekmovanje v nudenju prvi pomoči, na katerem se je pomerilo 26 
' P ® vse Evrope, je potekalo od 29. junija do 3. julija v mestu Trondheim na 
T^ni obali Norveške. Slovenijo, ki se je tekmovanja udeležila šele drugič, je 
(Tj .^stopala ekipa prostovoljcev iz Dolnjega Zemna. Občinska organizacija 

! j^e%a križa Slovenije iz Ilirske Bistrice je pred dvemi leti kot ena izmed prvih 
^avi pristopila k novemu načinu organiziranega delovanja ekip prve pomoči 
Prostovoljni osnovi. Odločitev, da bo Slovenijo na evropskem tekmovanju 

|J®Pala ilirskobistriška ekipa, je sprejel republiški odbor in pomeni veliko 
nanje občinski organizaciji, ki je kot ena izmed prvih v Sloveniji pristopila k 

J*n,u načinu organiziranega delovanja ekip prve pomoči na prostovoljni osnovi 
1 potrebe Civilne zaščite. Tak način dela je ekipam v zelo kratkem času 

*®8°čil več znanja. Bernarda Cetin, Toni Gržina, Barbara in Martina Škrlj, Ta- 
. 'n David Pavlovec si zaslužijo vse čestitke, saj so v delo vložili veliko truda, 
TOe in prostega časa.

Eferri tekmovanja na Norveškem se je 
B^val od slovenskega, saj so tam do iz- 

predvsem vaje na zahtevnem in 
^atem terenu. V premeru petih kilo- 

'"'Mebilo 10 prizorišč z zelo realistično 
danimi scenami, na katerih so tekmo

valce čakali poškodovanci s simuliranimi 
opeklinami, frakturami, krvavitvami, srčni
mi napadi itd. Ekipe so imele nalogo, da v 
desetih minutah poskrbijo za prvo in naj
nujnejšo pomoč poškodovancem, ki jih je 
bilo na posameznih prizoriščih tudi do 6.
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j na- bo odprla svoje prostore 
v sredo, 19. julija, ob 12. uri.

NUDIMO VAM
veliko izbiro svežih rib, rakov, školjk in ribjih konzerv.

L POSEBNA PONUDBA:
Pripravljene ribje jedi in polenovke (bakalaj in bianco).

L VABLJENI!
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s?

Pomembna pridobitev za 
ilirskobistriško zdravstvo

V petek, 7. julija, je dr. Krste Milevski, specialist za interne in pljučne bolezni, 
predstavil prenovljene prostore nekdanjega vrtca na Župančičevi ulici, v katerih 
bo poslej delovala njegova internistična ambulanta. Ilirskobistriško zdravstveno 
varstvo, ki se že dolgo srečuje z velikimi težavami, saj nihče ne ve, kdaj bo do
končno urejen laboratorij v zdravstvenem domu in zgrajena zdravstvena postaja 
v Podgradu, je s tem dejanjem vsekakor veliko pridobilo.

Domača ekipa je na koncu pristala na 21. 
mestu, ker se ni mogla primerjati s polpro- 
fesionalci iz razvitejših držav, glede na fi
nančne možnosti in pogoje za delo pa so 
se odrezali več kot dobro. Primanjkovalo 
jim je predvsem izkušenj, saj so jih nabirali 
na parketu in ne na simuliranih scenah v 
naravi. Dva zdravnika, ki sta spremljala eki
po, sta ocenila, da bi si llirskobistričani za
služili vsaj 15. mesto, splet okoliščin pa jim 
tega ni dopustil. Dragocene izkušnje iz Nor
veške bodo vsekakor v veliko pomoč slo
venski ekipi, ki se bo naslednje leto ude
ležila tekmovanja na Madžarskem. Slove
nija jeseni pripravlja izbirna tekmovanja, 
najboljše tri ekipe iz Primorske regije pa bo
do odšle na republiško tekmovanje, ki bo 
5. oktobra na Igu pri Ljubljani.
OO RKS Ilirska Bistrica se zahvaljuje vsem 

delovnim organizacijam in posameznikom, 
ki so domači ekipi omogočile bivanje na 
Norveškem (Slovenka d.d. Ljubljana, Dis
kont Peter Urbančič Trnovo, Parfumerija jel
ka, Avtošola Breza, Dom starejših občanov 
II. Bistrica in RK Slovenije) in obenem ob
vešča vse občane, da bo redna krvodajalska 
akcija v sredo, 9. avgusta, med 7. in 13. 
uro v prostorih Osnovne šole D. Ketteja.

Lesonit 
je postal 
delniška 
družba

Dolgotrajen in zapleten postopek lastni
njenja, v katerem si je moralo podjetje 
Lesonit pridobiti dve soglasji Agencije za 
prestrukturiranje in privatizacijo Republi
ke Slovenije, je za ta največji ilirskobistriš- 
ki kolektiv uspešno končan. Okrožno so
dišče v Kopru, Oddelek za gospodarsko 
sodstvo, je 21. junija 1995 izdalo sklep, 
na podlagi katerega se je družbeno pod
jetje Lesonit preoblikovalo v delniško 
družbo. Osnovni kapital delniške družbe 
Lesonit znaša 846.022.000,00 SIT in je 
razdeljen na 432.011 delnic z nominalno 
vrednostjo 2.000,00 SIT.

Lastniška struktura Lesonita, d.d. je v 
končnem lastninjenju sledeča: Sklad 
Republike Slovenije za razvoj (20%), 
Sklad pokojninskega in invalidskega za
varovanja (10%), Slovenski odškodnin
ski sklad (10%), udeleženci po interni 
razdelitvi (20%) in udeleženci po notra
njem odkupu (39,68%). Zgornja struk
tura natančno znanih lastnikov pove, da 
so večinski lastniki Lesonita zaposleni, 
bivši zaposleni in upokojenci, na kar 
so še posebej ponosni.

Organi delniške družbe Lesonit (upra
va, nadzorni svet in skupščina) so dolo
čeni s statutom. Uprava družbe je štiri
članska in jo sestavljajo predsednik u- 
prave ter trije člani, zadolženi za finan
ce in marketing, za proizvodnjo in raz
voj ter za kadrovska in socialna vpra
šanja (delavski direktor). Nadzorni svet 
šteje šest članov: dva člana sta predstav- 
nika delavcev družbe, štirje člani pa so 
predstavniki delničarjev. Svoje pravice 
v zvezi z družbo delničarji uresničujejo 
na skupščini.

Za Lesonit pomeni končan postopek 
lastninjenja tudi uskladitev z Zakonom 
o gospodarskih družbah, novo organizi
ranost in drugačne načine ter oblike 
dela.

V__________________________________

Dr. Krste Milevski je imel od lani v najemu 
prostore v zdravstvenem domu, vendar tam 
ni mogel opravljati specialističnih preiskav, 
zato se je odločil za naložbo, ki je privedla 
do sodobne in vrhunsko opremljene specia
listične ambulante. V njej se bodo lahko 
zdravili samoplačniki zdravstvenih uslug, 
večinoma pa bodo k njemu prihajali pa
cienti z napotnicami svojih osebnih zdrav
nikov.

Dr. Milevski bo v novi ambulanti s svoji
ma sodelavkama (laborantka in višja medi
cinska sestra) opravljal preiskave pljučne

funkcije, kompletne biokemije v laborato
riju (preiskave krvi, urina, količine maščob 
in sladkorja v krvi itd.), pacientom bo lahko 
posnel EKG v mirujočem stanju in pod obre
menitvijo, ugotavljal alergije in opravljal 
preiskave s pomočjo ultrazvoka (preiskave 
ščitnice, srca, ledvic, žolčnika, vranice, se
čnega mehurja in prostate ter nosečnosti). 
Poleg naštetega pa bo občasno in v skladu 
z zanimanjem pacientov vodil tudi šolo za 
astmatike in diabetike, v kateri jih bo sezna
nil z boleznijo in jim svetoval preventivne 
ukrepe in terapijo.

Dr. Krste Milevski in župan Stanislav Prosen pred novimi prostori specialistične 
ambulante na Župančičevi ulici 5.

Dirka je končana. Na 
svidenje prihodnje leto!
Prizadevni organizatorji Ferrari kluba Ilirska Bistrica so v nedeljo, 9. julija, na 
hitri in zahtevni progi od Ilirske Bistrice do Šembij pripravili 3. letošnjo dirko za 
gorsko avtomobilistično prvenstvo Ferrari '95. Veliko število gledalcev, po mnenju 
osrednjih slovenskih dnevnikov naj bi jih bilo več kot 10 tisoč, je z zanimanjem 
spremljalo slovenske, avstrijske in italijanske voznike, ki so imeli na poti do cilja 
nemalo težav z ostrimi ovinki in julijsko pripeko. Poleg pečenega vola, parade 
ferrarijev in izbora za istoimensko miss si je množica lahko ogledala tudi modni 
show z najlepšo Slovenko. NA SLIKI: primorskega zvezdnika Stojana Pirjevca 
(bmw M3) tudi 10-mesečna odsotnost s sedeža dirkalnega avtomobila ni motila, 
da ne bi dobesedno pometel s svojimi nasprotniki. Več na 7. strani.
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Aleksander Temovec, notar

Pogodbe odslej ne bodo le papir
Diplomiranega pravnika Aleksandra Temovca prav gotovo ni treba posebej 
predstavljati, saj ga je marsikdo spoznal kot ilirskobistriškega sodnika (1968- 
1983) in odvetnika (1990-1995). Če je kljub temu kdo, ki ga še ni srečal, ga 
lahko takrat, ko bo potreboval njegove usluge. Aleksander Temovec je eden 
izmed tistih izbrancev v Sloveniji, ki so 1. junija po petdesetih letih znova 
odprli notarske pisarne.
Izraz notar (notarius) je nastal v starem 
Rimu, ki je imel izredno razvit pravni 
sistem. Že takrat je veljala za poglavit
no vrlino notarja njegova poštenost. 
Verjetno tudi danes ni nič drugače.

Notar je danes še vedno oseba javnega 
zaupanja (nota fide). Poštenost prihaja 
do izraza zlasti v njegovi objektivnosti, 
ki se v praksi kaže predvsem v tem, da 
mora notar pravno poučiti obe stranki 
v primeru, ko sklepata pravni posel in 
jima ne sme ničesar svetovati, kar bi 
šlo v škodo ene na račun druge. Notar 
mora biti pred imenovanjem seveda ne
kaznovan vsaj za tista kazniva dejanja, 
ki so premoženjske narave, kazniva de
janja zoper življenje in telo ali uradno 
dolžnost.

Notariat se je na Slovenskem uveljavil 
v drugi polovici 19. stoletja. Kaj je vo
dilo oblast, da se je po polstoletni uki
nitvi odločila za ponovno uvedbo latin
skega tipa notariata?

Kolikor mi je znano, je notariat leta 
1944 ukinil Moša Pijade, eden izmed 
prvih teoretikov izgradnje takratnega ju
goslovanskega socialističnega sistema. 
Verjetno je imel slabe izkušnje z notarji 
v Vojvodini, saj so bili tam dejansko 
eksponenti velekapitala, veleposestni
kov in bank. Tudi vdanašnjem času ob
staja tovrstna nevarnost. Notar bo, re
cimo, zapisovalec sklepov skupščin 
delniških družb in bo lahko usmeril od
ločitve v korist večjih delničarjev. Če 
se navežem na gornje vprašanje: ravno 
v takih primerih se bo v največji meri 
izkazalo javno zaupanje, poštenost no
tarja in dejstvo, da bo moral ščititi tudi 
interese drobnih delničarjev. Latinski 
notariat se je uveljavil v kontinentalnem 
delu Evrope za razliko od anglosakson
skega tipa notariata, ki je v uporabi v 
Veliki Britaniji in Združenih državah 
Amerike. Tam ima notar izključno le 
vlogo zapisovalca, ne pa tudi osebe, ki 
vpliva na ustvarjanje poslovno-pravnih 
razmerij. Latinski notariat je kot pravna 
institucija prisoten v vseh državah Ev
ropske unije in tja si želimo, mar ne? 
Zanimivo je, da je notariat ves čas po 
drugi svetovni vojni obstajal tudi v drža
vah realnega socializma, notarji pa so 
opravljali zgolj overovitve listin in sesta
vljali enostavne pogodbe. Notarji so bili 
le državni uradniki.

Zakon o javnih notarjih iz leta 1930 je 
opredeljeval notarje kot osebe javnega 
zaupanja, ki jih imenuje državna ob
last, da v skladu z zakonom: "sestavlja
jo javne listine o pravnih poslih, izjavah 
in dejstvih, iz katerih se izvajajo pra
vice; da prevzemajo v hrambo listine, 
denar in vrednostne papirje pa za izro
čilo drugim osebam; da opravljajo po 
nalogu sodišč postopke, ki se jim smejo 
zaupati po zakonu." Slovenski zakon o 
notariatu (veljati je začel aprila 1994) 
mu je v mnogočem podoben, verjetno 
pa se od njega tudi razlikuje?

Novi slovenski zakon je samo razširil 
področja delovanja notariata. Novost 
je predvsem ta, da so sedaj pravni posli 
sestavljeni kot notarski zapis in imajo 
tudi izvršilni naslov. To pomeni, da bo

upnik, če bo sestavil z dolžnikom ali z 
najemnikom zapis pri notarju, lahko ta
koj uveljavljal svojo terjatev v izvršil
nem postopku. S tem bo preskočil prav
dni postopek in na ta način bo hitreje 
prišel do svoje pravice, konkretno do 
poplačila terjatve. Notarji bomo tako 
na nek način zapolnili vrzel v dosedanji 
pravni praznini, saj je naša naloga tudi 
ugotavljanje dejstev in izdajanje potrdil 
o dejstvih. Sem sodi tudi potrjevanje 
sklepov organov upravljanja različnih 
gospodarskih družb.

Ste eden izmed prvih notarjev, ki jih 
je decembra 1994 imenoval Državni 
zbor Republike Slovenije. So bili pogoji 
za pridobitev naziva strogi?

Formalno so bili pogoji zelo strogi. Kan
didati za notarje smo morali imeti stro
kovno kvalifikacijo (diplomirani prav
niki z opravljenim pravosodnim izpi
tom) in prakso, upoštevan pa je bil tudi 
moralni kriterij. Zaželena je bila delov
na praksa na vseh treh področjih pravo
sodja. Kot sodnik in odvetnik sem ta 
pogoj izpolnjeval, saj sem se dolga leta 
ukvarjal s kazenskim, civilnim in gospo
darskim pravom. Prvih 30 notarjev je 
predlagalo pravosodno ministrstvo, se
veda pa se je na razpis prijavilo več 
kandidatov. Kot najstarejši slovenski 
notar sem bil sklicatelj in predsednik 
ustanovne skupščine Notarske zbornice 
Slovenije, kar si štejem še posebej v 
čast, saj je šlo za zgodovinski dogodek 
ob ponovni uvedbi notariata. Letošnje
ga maja je ministrica za pravosodje 
imenovala še 36 notarjev. Menim, da 
bo Slovenija potrebovala še dodatno 
število notarjev, predvsem v večjih kra
jih: v Kopru sta le dva, verjetno pa jih 
bo moralo biti več tudi v Ljubljani.

S kakšnimi pravnimi posli se notarji še 
ukvarjate in kaj se bo spremenilo po 
preteku določene dobe, ko bo marsikaj 
bolj jasno?

Osnova za naše delo je Zakon o nota
riatu, ki je bil objavljen v Uradnem listu 
Republike Slovenije marca lanskega le
ta. Trenutno opravljamo posle tipičnega 
notarstva: sestavljamo listine, opravlja
mo overovitve prepisov listin in podpi
sov, kot zapisovalci sklepov pa začenja
mo tudi z delom v organih upravljanja 
gospodarskih družb. Notariat je komaj 
na začetku in šele sčasoma bo prišlo 
do spoznanja, da je potreben tudi pri 
ostalih zadevah. V prihodnosti bo raz
voj narekoval udeležbo notarja pri vseh 
oblikah dela, ki jih predvideva zakon, 
čeprav se notarstva pravzaprav vsi šele 
učimo.

Kakšne pomene bodo imele notarske 
listine glede izpolnitev pogodb v prav
nem postopku? Bi navedli nekaj prak
tičnih primerov?

Vzemimo primer posojilne pogodbe, ki 
ima kot notarski zapis tudi izvršilni na
slov. To pomeni, da bo upnik lahko za
hteval takojšnjo izvršbo notarskega za
pisa. S tem se bo izognil tožbi in obrav
navanju v pravdnem postopku na sodiš
ču. Tudi pri najemnih pogodbah z do
govorjenim rokom izpraznitve bosta iz-

selitveni nalog v pravdnem postopku 
in morebitna pravda odpadla, ker bo 
upnik lahko takoj pristopil k izvršbi, to 
je k izpraznitvi poslovnega prostora ali 
stanovanja. Predvideva se, da bo upnik 
s tem v večji meri zaščiten kot doslej. 
Notarji overjamo tudi vse prodajne po
godbe za motorna vozila, pri čemer 
moramo pregledati vsako pogodbo in 
opozoriti stranke na posledice. Tudi pri 
teh pogodbah se večkrat ugotovi, da ni 
plačana kupnina, da imajo vozila dolo
čene pomanjkljivosti itd., zaradi katerih 
lahko kupec uveljavlja razveljavitev po
godbe. Fantje, ki prodajajo ali kupujejo 
starejša motorna vozila mi kar radi pri
sluhnejo, saj ne gre le za formalni prepis 
lastništva, ampak za pravo kupo-pro- 
dajno pogodbo, pri kateri se morata oba 
podpisnika zavedati svojih obveznosti 
in posledic

S spremembo gospodarskega sistema 
in zakonodaje boste morali notarji kot 
zastopniki interesov delničarjev (ne 
uprave) skrbeti tudi za zakonitost dela 
skupščin delniških družb. Bo ta oblika 
dela za notarje le dodatna obremenitev 
ali eno izmed pomembnejših področij 
delovanja?

V manjših kraj ih bo to za notarje vseka
kor dodatna obremenitev. V krajih z 
večjim številom notarjev, predvsem v 
Ljubljani in Mariboru, pa bo verjetno 
prišlo do specializacije. Nekaj notarjev 
se bo moralo vsekakor dodatno izobra
ziti, ker bo prihodnje funkcioniranje go
spodarskih organizacij zelo zapleteno. 
Za večje in velike delniške družbe, ki 
že obstajajo ali pa bodo še nastale, bo 
vedenje notarjev predstavljalo tudi za 
slovenske razmere velik kapital. Odgo
vornost notarja bo v teh primerih seve
da ogromna, zato bo tudi specializacija 
nujna. Prisoten sem bil že v nekaterih 
gospodarskih družbah bivše Plame in 
nekaj pri lastninskem preoblikovanju 
Lesonita v delniško družbo, marsikaj pa 
me še čaka.

Bo delo notarjev razbremenilo sodiš
ča? Bo manj tudi čakanja na rešitev 
pravnih postopkov, čeprav so notarske 
storitve dražje od odvetniških?

Menim, da bo notariat razbremenil 
sodišča, delno pa tudi upravo. Precej
šen del sedanjega notarskega dela so 
opravljali sodniki, sodna in upravna ad
ministracija. Res je, da so reševali dolo
čeno področje občanovih pravic, ven
dar jim je to odvzemalo veliko drago
cenega časa. Sodišča se bodo poslej 
lahko v večji meri osredotočila na pod
ročje sojenja, kar je njihova osnovna 
naloga in prepričan sem, da bodo sodni

postopki sedaj hitrejši, pravo
sodje pa v celoti učinkovitejše. 
To se že čuti tam, kjer sodišča 
nimajo nerešenih zadev iz pre
teklosti, saj danes lahko obrav
navajo večje število primerov in 
jih rešujejo sproti. Čakanja bo 
torej zaradi razbremenjenih so
dišč manj. Cene notarskih stori
tev so morda nekoliko višje od 
odvetniških, upoštevati pa je tre
ba, da mora notar, ki opravlja 
javno funkcijo, svojo dejavnost 
v celoti financirati sam zgolj iz 
notarskih pristojbin. Notar mora 
poskrbeti za prostore in opremo, 
za plače zaposlenih in na koncu 
še zase, saj ni plačan iz proraču
na. Menim pa, da cene niso pre
tirane glede na pomembnost za

pisov. Vsi notarji smo v svobodnem po
klicu, naše listine pa so javni dokumen
ti. Notarji od table z državnim grbom 
nimamo neposredne finančne koristi, 
saj nismo plačani od države.

Kaj pravite, v katerih primerih bi mo
rali namesto odvetnika obiskati no
tarja?

Notarja moramo obiskati pri tistih prav
nih poslih, kjer se izrecno zahteva obli
ka notarskega zapisa. To so: pogodbe 
o premoženjskih razmerjih med zakon
ci ali pogodbe, kjer je udeleženec ose
ba, ki ji je odvzeta poslovna sposob
nost. Notar mora sestaviti zapis pogod
be o dosmrtnem preživljanju ali zapisati 
darilno pogodbo za primer smrti. Zapi
sati mora tudi pogodbe med dediči in 
njihovimi predniki zaradi odpovedi de
dovanja in oporoke v tistih primerih, 
ko je oporočitelj slep, gluh ali ko je ne 
more podpisati. Obisk odvetnikov je 
nujen v primerih, ko gre za zastopanje 
strank v vseh postopkih pred sodiščem. 
Notar načeloma ne sme zastopati strank 
pred sodiščem. To lahko stori le v iz
jemnih in z zakonom določenih prime
rih. Funkcija notarja v sferi zastopanja 
ni združljiva s funkcijo odvetnika, seve
da pa lahko odvetnik sestavlja vse za
sebne listine, ki jih mora (natančneje 
to določa zakon) potem overoviti notar.

Se lahko odnos ljudi do slovenskega 
pravnega reda s pomočjo notarjev 
spremeni na bolje?

Moje mišljenje o tem je pozitivno, ker 
bo prej ali slej moralo priti do večje 
učinkovitosti pravnega sistema. Notar 
se bo ukvarjal predvsem z listinami, so
dišča bodo sodila, odvetniki bodo za
stopali stranke v upravnih postopkih in 
pred sodiščem. Ko se bo to nekoliko 
uteklo, bo pravosodje končno organizi
rano. Prišlo bo do hitrejših postopkov 
in ljudje bodo počasi dobili več zau
panja v pravosodni sistem, vendar mi
slim, da bo do tega prišlo šele čez leto 
ali dve. Prepričan sem, da tudi v pravo
sodju prejšnjega sistema ni bilo vse ta
ko zelo slabo, potrebne so bile le učin
kovitejše reforme. Le poglejte, kako je 
na upravnem področju napredovala 
geodetska služba. Zadeve se rešujejo 
mnogo hitreje in ljudje vedo, kam se je 
treba obrniti. Tudi v pravosodju se stvari 
premikajo na bolje, kljub premajhnemu 
številu sodnikov in klavzule, da ob na
stopu ne smejo imeti manj kot 30 let. 
Če bi starostno omejitev sodnikov ne
koliko znižali, bi precej mladih pravni
kov lahko zapolnilo manjkajoče sodniš
ke vrste.

B. Zidarič
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Vseprimorske proslave ob 50-ld plovjij^p' 
zmage nad fašizmom ter 4. obletnic' ^ • j
venske osamosvojitve sem se udev ^
zavestno, ne po naključju ne iz rado'- prjj Pros 
nosti. Z družino, z otrokoma. Ustanosti. Z družino, 
prepričana, da je bila ta zrnasti L

itujem preminule in še živeče, kis°' 4,^ Prc
za pr

pomogli k tej zmagi; ker je bil med1 ^ , r; 
tudi moj pokojni oče. Ker nisem P1” 11
brisanja zgodovine. pnia ^r'risanja zgooovine. cnja p0(j ^

Pravzaprav si nisem jasno predsD ^ P 
la, kako lahko taka proslava zgled1, ^ s |? ur 
bo bolj klasična, sem vedela, saj o*' iirie|(a.S>l, ^ 
zadnje niti tema sama ne dopust ^ rs 
vem kako modernih pristopov. Vse* obeh m 
pa sem bila prepričana, da bo vedm
počastitev spomina na padle in vcez drž 
še živečim, brez nepotrebnega po^ ^oda o; 
nja zgodovinskih travm, saj smo ^, ®d kršiti 
na Primorskem, kjer domobranski ^ /drcev, 
rajda ni bilo. Pričakovala sem, dase\ p ianov B
govorniki tej sporni zadevi izogni ^lem |etu
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fašistične in nacistične ideje marših j Plinske 
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ie po naključju - to leto progl^ | noži, 
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KRONIKA

So res vsi Nemci 
oboroženi?

Metnem času ima ilirskobistriški sodnik za prekrške zaradi povečanega števila
v na obeh mednarodnih mejnih prehodih dela čez glavo. Nemci, ki odhajajo 

^je ali se z njega vračajo, nosijo s seboj plinske pištole za lastno varnost, 
50-1^ i|° v k°mhinadji s signalnimi naboji, ki jih uporabljajo kot obvezno opremo 
;fnjcit Po slovenski zakonodaji bi jih morali prijaviti že na mejnih prehodih
udeld .j.r
rado'* ,v Pr°sti prodaji in ga zaradi neinformiranosti ali pozabljivosti ob vstopu 
K#! Migljajo in težko razumejo, da ga na poti čez Slovenijo ne smejo nositi. 

napif ,S7Pištola je manjša pištola različnih kalibrov s plinskim polnjenjem (solzilec 
-■JterJ ^.Podobnega) in v Nemčiji stane le okoli 100 DEM. Do nedavnega je policija 
'l<ijOl, etnih prehodih s Hrvaško odvzemala gumijevke in njihove lastnike prijavljala
me(jf'-21----------J-:— ---------------------------- ^prekrške, v zadnjem času pa tega ne počne več. Ilirskobistriški sodnik 

ške je letos obravnaval že približno 1000 zadev: okrog 300 prekrškov 
,^eJnih prehodih, okrog 500 prometnih prekrškov (131 prometnih nezgod.

.e(jsl0 j laP°d vplivom alkohola itd.), 74 prekrškov zoper javni red in mir (nedostojno 
gledi ufadne osebe, prepiri, kaljenje hišnega reda), ostalo so bili prekrški v

1°s ^šitvami finančnih, gospodarskih in drugih predpisov, med njimi pa je

ipuft ^aj kršitev občinskih odlokov (n. pr. o plakatiranju).

mednarodnih mejnih pre- 

' < !ov^ Ve^n° prihaia c'0 legalnih pre- 
inZ3j d državno mejo mimo mejne- 
P0^ i^°da oziroma brez ustreznih li- 

7,0 ^ ' M^ ^r^telji je v zadnjem času naj- 
^l^cev, Albancev, Romunov in 
dase.,anov Bosne in Hercegovine. V 
oSnl1 ()ir'l®rTl letu je bilo na meji odvzetih 
deisf,‘ i 0 i 140 predmetov (orožje, gumi- 
iaf5l\ riai ^'^ke pištole, posebno orožje, 
-^Lne Pištole, nekaj pravih pištol, 

■ tn k''no^'' bajoneti itd.). Storilce to- 
e P^j Prekrškov privedejo k sodniku, 
e [.^navadi izreče denarno kazen, 

^ natj morajo stroške postopka in 

!re^ laznini nad zaseženimi
5 >tišina denarne kazni za po-

'“°0 i
^oljenega orožja je najmanj

tolariev, če lastnik dovoljenje 
tffhoro;

>Jli 2.000 tolarjev.
%|e

e' te iih"°ro:aja ne prijavi, pa mora plačati
^ar>i2.'

le čase prihaja v Ilirski Bistrici 
^ "tiil^i do odkritij manjših količin 
' r,,<:X.,v8lavnem marihuane in hašiša.k;

tovri
JqJ' s°dnik za prekrške obravnaval

1 Prišlo le do materialne škode

,j Jn„ Vrslnib zadev (gram in več mari- 
,.a !dt„a^ hašiša, tudi tablete ecstasy).

jdi trije mladoletniki. 
', «li1i,sie bilo med povzročitelji pro- 

, neZgod že nekaj Čehov, na sre-

ribrf 
akoi* 
aesW

:P*r(
ego {
,H0"
m*
OO^j,
kup^
dm'

in lažjjih telesnih poškodb, čeprav je 
fes, da je tovrstnih nezgod manj kot la
ni. Sodnik trenutno obravnava tudi več
je število prekrškov, ki sojih storili mla
doletni vozniki motornih koles z vožnjo 
brez ustreznih dovoljenj, z neregistrira
nimi vozili, s predelanimi vozili brez 
atestov itd. Mlajšim mladoletnikom (14 
do 16 let) ne more izreči denarne kazni, 
ampak le vzgojni ukrep. Starejše mla
doletnike (16 do 18 let) pa lahko denar
no kaznuje le takrat, ko storijo hujše 
prekrške. Po obstoječi zakonodaji je 
možno v primerih hujših kršitev cestno 
prometnih predpisov izreči tudi varstve
ni ukrep začasnega odvzema motorne
ga kolesa ali kolesa z motorjem (od ene
ga do šestih mesecev), kar velja tako 
za mladoletne kot polnoletne osebe.

Ob 1. januarja 1995 ima nekdanji ob
činski sodnik za prekrške status držav
nega organa Republike Slovenije. V 
kratkem bo šel v prvo branje tudi zakon 
o prekrških, ki bo na novo uredil organi
zacijo in način delovanja sodnikov za 
prekrške. Občina Ilirska Bistrica bo, če 
bo predlagani zakon sprejet v parla
mentu, prišla pod koprsko sodišče za 
prekrške, v Ilirski Bistrici pa bo njegov 
zunanji oddelek, ki bo ohranil iste pri
stojnosti kot doslej.
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^VlNOPLASTIČNA GALANTERIJA, STRLE ANTON s.p. 
UDOB r>7, STARI TRG, ld./fax.: ()(> 1/707-41S

LAMELA ZAVESE 
ZA VSAK PROSTOR

.........

!|a femeniti vaš delovni ali bivalni prostor? 
j/a a zavesami boste ugodili vašim željam.
W prostoru lep in prijazen videz,

r 'likanjem lamel lahko spuščate v prostor različno količino svetlobe. Izdelujemo 
, %|naro^u v različnih barvnih odtenkih, širinah in kvaliteti.

„-1 ^ s° pralne in antistatično obdelane (ne privlačijo prahu). Nudimo vam vse 
dele za lamela zavese, ki so izdelani v naši obratovalnici. 

i/L *err,o tudi Plisse zavese v različnih barvah in vzorcih.

^OVO*NOVO»NOVO»NOVO', pi$

ZAHVALA

Trud je poplačan
Organizacijski odbor za pripravo osrednje primorske proslave ob 50-letnici 
konca druge svetovne vojne, zmage nad nacifašizmom in dnevu državnosti 
se iskreno zahvaljuje vsem posameznikom, skupinam, društvom, podjetjem 
in ostalim, ki so kakorkoli pripomogli k uspehu svečanosti. Še posebej pa bi 
se radi zahvalili slavnostnima govornikoma, akademiku Cirilu Zlobcu in 
zunanjemu ministru Zoranu Thalerju ter nastopajočim: Tržaškemu partizan
skemu pevskemu zboru Rinko Tomažič, Pihalnemu orkestru Divača-Koper, 
Komornemu dekliškemu zboru iz Ilirske Bistrice, otroškemu pevskemu zboru 
OŠ Toneta Tomšiča iz Knežaka in domači pop skupini Malibu.

Zahvaljujemo se tudi Radiu Koper-Capodistria za ozvočitev proslave, vsem 
medijem za poročanje o dogodku, občinskemu odboru Rdečega Križa iz 
Ilirske Bistrice, občinskemu štabu Civilne zaščite, ilirskobistriški izpostavi 
Uprave za obrambo, častnemu vodu Slovenske vojske iz Ilirske Bistrice, eno
tam in društvom, ki so Hrib svobode preplavili s prapori, Primorskemu nu
mizmatičnemu društvu, oblikovalcu Romeu Volku, vsem primorskim občin
skim odborom Zveze združenj borcev, Zvezi kulturnih organizacij Ilirska 
Bistrica in Krajevni skupnosti Ilirska Bistrica.

Pri pripravi proslave so nam pomagali tudi: Združenje šoferjev avtome
hanikov iz Ilirske Bistrice, Občinska gasilska zveza, Policijska postaja Ilirska 
Bistrica, Cestno podjetje Ilirska Bistrica, Elektro Ilirska Bistrica, Gozdno gospo
darstvo Ilirska Bistrica, Mlinotest- Pekarna Ilirska Bistrica, SGP Primorje Ajdov
ščina - enota v Ilirski Bistrici, Evro - MB Ilirska Bistrica, Lovska družina Divača, 
Žabnik-Obrov in Prem, Vipavska klet, Vinakoper in Fructal iz Ajdovščine.

Finančno pa so nam pomagali: Pekarna Slava, Liburnija, Splošna banka 
Koper, Poliuretani-Plama, Petrol Transport, Petrol Ljubljana, Zavarovalnica 
Triglav, gostišče Lovec, Vladimir Batista, Franc Martinčič, Anton Jaksetič ter 
občine Sežana, Pivka, Hrpelje-Kozina, Piran, Nova Gorica in Postojna.

Vsem skupaj se odbor iskreno zahvaljuje, kajti brez Vaše pomoči ne bi 
uspeli pripraviti takšne slovesnosti. Zato je prav, da številne pohvale in pri
znanja, ki smo jih prejeli od vsepovsod, prenesemo tudi na Vas. Če pa smo 
vseeno katerega izmed sponzorjev izpustili ali pa je njegova pomoč prišla 
po tej objavi, se mu zahvaljujemo in obenem opravičujemo.

Za organizacijski odbor: Zorko Šajn, predsednik

INVESTICIJSKE DRUŽBE

Ateno štiri?
V maju mesecu je investicijska družba Atena zaključila zbiranje certifikatov v svojem 
zadnjem skladu Atena tri. Konec meseca junija je ta družba imela ustanovno skup
ščino, na kateri so ugotovili, da je vpis certifikatov presegel planirano vrednost družbe 
v višini 9,52 milijarde vpisnega kapitala. Izdanih je bilo 9,520.000 delnic. Družba v 
teh dneh pričakuje informacijo o vpisu v sodni register in bo predvidoma konec 
julija poslala vsem delničarjem obvestilo o številu delnic, ki jih ima posameznik v tej 
družbi. S tem bo zaključeno delo na ustanavljanju družb, čeprav v Ateni resno raz
mišljajo, da bi v septembru ustanovili še sklad Atena štiri, saj je Agencija za sklade 
povečala maksimalno kvoto, ki jo posamezna družba lahko upravlja na 35 milijard, 
kar pomeni, da bi nova družba lahko imela 5 milijard vpisanega kapitala.

Na našem področju je bil vpis v Ate- 
nine sklade velik, saj je postalo kar 
okrog 600 prebivalcev ilirskobistriške 
občine delničarjev njenih skladov. Do 
sedaj sta Atena ena in Atena dve sode
lovali na dveh licitacijah deležev posa
meznih podjetij, na julijski dražbi pa 
je sodelovala tudi Atena tri. Na ta način 
je Atena do sedaj kupila večinoma 20% 
deleža posameznega podjetja, med ka
terimi so večja podjetja Jub iz Dola pri 
Ljubljani, Embalažno in grafično pod
jetje Škofja Loka, Merkur Kranj, Comet 
Holding Zreče, Kovinoplastika Lož, Fe- 
nolit Borovnica, Predilnica Litija in Oni- 
ks Jesenice, med srednjevelikimi PAP 
Telematika Ljubljana, Iskra Kibernetika 
vzdrževanje Kranj, Svea Zagorje, Tri

glav konfekcija Kranj, Rogla Slovenske 
Konjice, Begrad Črnomelj, Vektor Lju
bljana, Komunalno stanovanjsko pod
jetje Črnomelj in Komunala Nova Gori
ca. Med manjšimi podjetji pa prevla
dujejo projektivni biroji in propagand
no časopisna podjetja. Do sedaj Atenini 
skladi niso kupili nobenega podjetja v 
naši občini.

Delničarji Ateninih skladov lahko do
bijo informacije po vsaki dražbi, podat
ke o tem, kaj je kateri od Ateninih skla
dov kupil pa v Delu, tako pri pregledu, 
ki ga objavlja borza, kot v posebnih po
ročilih Atene. Če se bo Atena jeseni od
ločila za ustanovitev še ene družbe, bo 
tako kot do sedaj obvestila potencialne 
delničarje v dnevnem časopisju.

ODDIH

Poletje na 

Snežniku in 
pod njim

Snežniški gozdovi, tihe jase in številne 
planinske poti, ki vodijo na vrh Veli
kega Snežnika, bodo s poletjem znova 
polno zaživele. In če sledimo nekajlet
nemu stalnemu povečevanju obiska 
tako vseh turističnih in planinskih ob
jektov, kot samega vrha Snežnika, lah
ko upravičeno pričakujemo nove re
kordne številke. Posebnih vlaganj v 
objekte na gozdnem področju Snež
nika od lani do letos ni bilo, zato bo 
tudi letošnja ponudba verjetno na lan
ski ravni. Posredujemo nekaj podatkov 
o planinski in gostinski ponudbi na tem 
področju, ki bodo obiskovalcem Snež
nika gotovo dobrodošli.

Koča na Velikem Snežniku (1796 m)
bo odprta in oskrbovana vsak dan v av
gustu, do 15. oktobra pa še vsako so
boto in nedeljo ter ob praznikih. Skup
na ležišča. Topla in hladna jedila, napit
ki. Kontrolni žigi številnih transverzal
nih planinskih poti. Prijave večjih sku
pin sprejema oskrbnica Majda Ferlež, 
Jasen 15a, 66250 Ilirska Bistrica, tel.: 
067/82-363. Mobitel na Snežniku: 
0609/615-356.

Planinski dom na Sviščakih (1242 
m) je odprt vsak dan, razen ob torkih. 
Dobra domača hrana, 20 ležišč, 45 se
dežev v restavracijski sobi, balinišče. 
Večje skupine se lahko najavijo Anici 
Pipan, Maistrova 11,66250 Ilirska Bi
strica, tel.: 067/82-005 ali Katji Novak, 
tel.: 067/42-102. Mobitel v domu: 
0609/613-601.

Okrepčevalnica Planika na 
Sviščakih je odprta vsak dan med 7. in 
22. uro, razen ob sredah. Najave večjih 
skupin sprejema oskrbnica Silvana La
puh, tel.: 067/41-813.

Gostilna Mašun pod Snežnikom 
(1060 m), je odprta vsak dan med 7. in 
22. uro. Hladna in topla jedila, pre
nočišča, balinišče, sprehodi, izleti, pla
ninske ture. Prijave sprejemata Erika in 
Mitja Bolčina, mobitel 0609/623-053.

Koča na Kozleku (997 m). Planinska 
postojanka nad zgornjo dolino reke Re
ke je odprta vsako nedeljo in vsak pra
zničen dan. Deset ležišč. Informacije 
in morebitne najave večih skupin spre
jema Marjan Prosen, tel.: 067/41-341 
dopoldne.

O turističnih, planinskih in drugih 
prireditvah, ki se bodo zvrstile na sne
žniškem področju v tej sezoni bomo še 
poročali. Že sedaj pa povejmo, da 
planinci v okviru svojega društvenega 
praznika in 50-letnice obnovitve dela 
v nedeljo, 13. avgusta, pripravljajo 27. 
poletno srečanje na Snežniku, (-oj)

Snežnik
Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 66250 Ilirska Bistrica, 
tel. 067/81-297, tellfax. 067/41-124 
Ustanovite!/: Bor/slav Zejnulovič 
Izdajatelj: "GA Commerce", Bazoviška 40
Glavni In odgovorni urednik:
Borislav Zejnulovič
Uredniški odbor: Dimitrij Bonano, Vojko 
Čeligoj, Zdravko Debevc,
Franc Gombač, Ivko Spetič /predsednik/, 
Sergij Šlenc

Urednik, novinar in lektor:
Branko Zidarič
Tehnični urednik: Raymond Fabijanič 
Tisk: 'GA Commerce" Ilirska Bistrica

Naklada: 1300 izvodov
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PREGLED

Nekaj misli 
o kulturi

Sezono 1994/95 smo zaključili vsaj kar zadeva kulturno delovanje, tisto za našo 
občino tako značilno, ki mu mislim v nadaljevanju posvetiti še nekaj misli in 
besed. No, pa brez bojazni. Tudi v času kislih kumaric in vročinskih neviht bo, 
vsaj upam, poskrbljeno za kak glasbeni in pevski nastop, pa morebiti tudi radijski 
večer in še kaj se bo našlo, saj volja in prostori so. Človek kar ne more razmišljati, 
ne da bi mu po glavi začele rojiti misli o denarju, sredstvih itd., itd. ... Ali se 
resnično vse začne z njimi in veže nanje? Očitno da, ker bi sicer vse začeli 
drugače, brez nekega čudnega opravičevanja, češ, saj bi lahko več, pa nam 
sredstva niso dovoljevala, prepičla so bila in še z zamudo so prihajala ... Žal se 
nam to dogaja tudi v kulturi, morebiti celo nekoliko potencirano. Pa vendar 
petje ne jenja, kot je zapel pesnik, in tudi sam sem ob priliki uporabil to metaforo. 
Mi smo poskušali dati času in dogajanju pečat, želeli smo in upamo, da smo tudi 
kulturno uspeli obogatiti našo srenjo.

Koliko nam je šlo delo od rok preso
dite Vi, cenjena publika. Poskušali smo 
vam ponuditi čim več dobrega, kvalitet
nega, izogibali smo se komercializaci
je, pritegniti smo vas hoteli s tistim za 
kar smo mislili, da je vredno ogleda, 
posluha. No, morebiti smo grešili, mo
rebiti bomo morali poiskati še druge na
čine in jih uskladiti z možnostmi. Nek
do mi je ob priliki svetoval, da naj poi
ščemo srednjo pot med kvaliteto in 
zvezdništvom. Možnosti so, vendar bo
mo o tem še razmišljali, prepričan pa 
sem, da bo tudi v bodoče pri kakršnikoli 
izbiri na prvem mestu kvaliteta.

In kvaliteto smo si zagotavljali, vsaj 
mislim tako, rezultati pa to potrjujejo. 
Kar nekaj laskavih priznanj in pohval, 
zlasti pa zadovoljno in dokaj številno 
občinstvo na prireditvah, v galerijah, na 
koncertih so temu dokaz. Tudi v bodo
če mislimo opreti svoje delovanje na 
najboljše potenciale, na likovnike, glas
benike, recitatorje in vse tiste, ki, kot 
bi dejal pesnik, ... vendar peti on ne 
jenja ..., želijo ustvarjati in ustvarjeno 
nuditi drugim.

Mislim, da se lahko upravičeno po
hvalimo s pevsko kulturo in dejavnostjo 
v naši občini. Ne mislim naštevati zbo
rov, zborovodij in nastopov, saj sem te
mu posvetil nekaj utrinkov v prejšnji 
številki tega časopisa. Ni kaj, tu se dela. 
Skrbi pa me pevski podmladek. Na šo
lah sicer delujejo pevski zbori, čeprav 
ne na vseh, ali pa ne dovolj številno. 
Ni pa nekega skupnega srečanja ali na
stopa, ki bi dejavnost popestril, dal mla
dim pevcem nove spodbude, preizkuse 
in ne nazadnje izmeril kakovost. Mi
slim, da ni za zavreči zamisli o oživitvi 
pred skoraj desetletjem že videne "Naše 
pomladi". Na takem srečanju bi se pred
stavili lutkarji, otroška gledališča, pevci, 
likovniki, bilo bi prav prijetno, poučno 
in zabavno. Vse te skupine na šolah de
lujejo, zato je vredno razmisleka, vred
no je mladim ponuditi roko. Zavedati 
se namreč moramo, da doseženo lahko 
obogatimo, s tem pa že zagotavljamo 
bodoče člane v pevskih zborih, recita
torskih in gledaliških skupinah, v likov
nih klubih itd.

Ko že govorimo o glasbeni poustva
rjalnosti, ne moremo mimo tako imeno
vane resne glasbe. Uveljavili so se kon
certi te zvrsti, obiskani so in poslušalci 
odhajajo zadovoljni. Koncerte te zvrsti 
glasbe sta v preteklosti organizirala 
ZKO in Glasbena šola iz naše občine. 
Vendar po vsakem poslušanju ostane 
človeku grenak priokus: prostor - dvo
rana. Učilnica glasbenega pouka je to 
in na nesrečo je še obrnjena proti cesti, 
tako da se hrup in utesnjenost kar dopo
lnjujeta. Vendar to ni ustavilo organi
zatorjev, saj so v preteklem obdobju nu
dili užitke poslušalcem na ducat ali celo 
kakem koncertu več.

Dvorana ali dvorane so pomanj

kljivost, ki bo, vsaj upajmo, s popra
vilom velike in male dvorane Doma na 
Vidmu odpravljena. Je pa v domu čutiti 
utrip kulture, zlasti na področju likovne 
dejavnosti. Preteklo obdobje je bilo za
znamovano z vrsto slikarskih in kipar
skih razstav domačinov in gostov. Tu 
sta našla prostor občinska ZKO in Kastel 
tako, da galerija ne samuje. A tudi v 
tem primeru je čutiti okus pelina - de
narna sredstva so problem, saj je dejav
nost daleč od komercialnega uspeha. 
Zaupajmo organizatorjema, pomagaj
mo jima in iščimo rešitve.

Nekoliko več bomo morali razmišljati 
o že utečenih stalnih razstavah likovnih 
del priznanih umetnikov v prostorih go
stišč Baladur in Galeja, saj bi z dogovori 
in izmenjavo idej in dogodkov le bo
gatili splošno kulturno življenje. Poseb
no mesto prikazovanja likovnih stva
ritev je razstavni prostor v Hodnikovem 
mlinu. Klub organizira kvalitetne raz
stave, vendar si jih ogleda premalo obi
skovalcev. Morebiti bi bilo prav, da 
vodstvo kluba razmisli o primernosti ur
nika ogleda.

Gledališka dejavnost v občini ne živi. 
Nimamo niti ene gledališke skupine, ki 
bi delovala vsaj kolikor toliko stalno. 
O vzrokih je težko govoriti. Je to zaradi 
pomanjkanje prostorov, animatorjev, 
režiserjev ali česa drugega? Vendar bo 
o tem vsekakor potrebno spregovoriti 
in tudi kaj ukreniti. Nekoliko upanja 
nam vliva Filip-David Logar, dvajset
letnik, ki na pobudo ZKO obiskuje tečaj 
za gledališko delo in svoje znanje že 
prenaša na mlajše. Ljubitelji gledališke 
dejavnosti pa svoje potrebe zadovo
ljujejo z obiski gledaliških in opernih 
hiš v Ljubljani, Trstu in na Reki. Da bi 
gledališča prišla gostovat k nam - za to 
skorajda ni možnosti, o razlogih pa smo 
že razmišljali.

Na koncu velja omeniti še kar vidne 
dosežke na področju izdajateljske de
javnosti. Ljubitelji preteklosti naših kra
jev lahko sežejo po Bistriških zapisih, 
ki nudijo bogato branje. Prav nič ne 
zaostajajo Ilirske teme I, saj v njih več 
avtorjev nudi dovolj zanimivega branja. 
Letu jubilejev 1995 dodajajo kamenček 
v mozaik člani MPZ Dragotin Kette s 
knjižico Stoletna tradicija zborovskega 
petja na Bistriškem. Ljubitelji literarne 
zvrsti bodo našli potešitev v literarni re
viji Stopinje ali v občuteno zapisanih 
Nočnih samogovorih Jožeta Steguja, 
pesnik iz Bosne Ismet Bekrič, ki ga je 
vojna pregnala iz rodnega kraja, pa 
nam ponuja prevode Kettejevih pesmi 
v lični knjižici Čujsanje mi.

Naj zaključim razmišljanje z željo, 
da bi bilo dogajanje v naslednji sezoni 
bogatejše. Podlage so, volje ne manjka, 
odgovorni pa bodo, vsaj upam, našli 
dovolj razumevanja tudi na tisti drugi, 
materialni plati.

Franc Gombač

GENEALOGIJA

Bistriški rodovnik
Sestavljanje rodovnikov je zelo stara panoga zgodovine. Čim slavnejša je bila 
rodbina, tem daljši in obsežnejši je bil rodovnik. Pri nas je najbolj znan rodovnik 
Celjskih grofov, sestavljen v obliki velikega drevesa, ki se danes nahaja v celjskem 
muzeju. Rodovniki se sestavljajo na dva načina. Prvi je grafični (glej prilogo), 
kjer odgovarjajoče črte povezujejo posamezne člane ••odbine in določajo njihovo 
medsebojno razmerje. Drugi način je decimalni, kjer dobi vsak član rodbine 
svojo številko ali oznako glede na sorodstvo. V Ljubljani deluje tudi društvo 
rodovničarjev, kjer člani izmenjujejo izkušnje pri zbiranju podatkov in sestavljanju 
rodovnikov. Društvo ima tudi veliko ustrezne literature.

Enega izmed najstarejših ohranjenih rodov
nikov je sestavil general Anton plemeniti Va
lenčič iz Ilirske Bistrice (1796-1892). Udeležil 
se je vojne proti Napoleonu in bojev proti re
volucionarjem na Madžarskem leta 1848. Če
prav je znal 5 jezikov, se je najraje pogovarjal 
v materinščini. Vsako leto je prihajal na počit
nice k bratu Jožefu, ki je bil c. kr. upravnik 
Velikepošte v Ilirski Bistrici. Skupaj sta posta
vila kamnito ploščo pri izviru potoka v Kozlje- 
ku z naslednjo vsebino: Kdor gasil bo žejo s 
kozlješko vodico, /bister um in zdravo bo imel 
glavico. Verza je sestavil Janez Bilc. On je na

pisal tudi daljši življenjepis generala in ga ob
javil pri Mohorjevi družbi v Celovcu leta 1895.

Rodovnik Valenčičevih je sestavljen po de
cimalnem načinu. Obsega dobo od leta 1769 
do Antonove smrti v Gradcu na Štajerskem, 
kjer je tudi pokopan. Z novejšimi podatki ga 
je dopolnila Alenka Mikačič, roj. Žnideršič.

Ona je sestavila tudi obširen rodovnik Žni- 
deršičevih, po domače Košomatovih, ki zaje
ma več sto sorodnikov ter se začenja z letom 
1740 in se odvija do danes. V prilogi se nahaja 
manjši del "petih Antonov", ki obsega najožje 
sorodstvo onih, ki so kot najstarejši sinovi eden

za drugim podedovali celokupno Košo^ijj
domačijo in jo še razširili. Uporabljeni1 j, ..e 8 avr

i domači kraj
'toj domači

ni se nahaja v članku "Kratka kronika Kd ^
tovih" (Bistriškizapisi 4/94). V njem se^ v
kot priloga na strani 31 tudi ta rodovnih |rjCo lsc• | »i • vv I rUSlO
id n 11 nr\mr\tr»m-a i v m icr-on h.

“tonsko cono
^er na Kra

je bil pomotoma izpuščen.
Prvotni rodbinski priimek je bil verjet1* 

šamata. Podobne najdemo v Liki, Dal1" 
in Bosni (Karamata, Kmeta ...) Zato^ 
varno, da se je rodbina preselila odtod' j0 zenl c 

■ turško nevarnostjo v 16-stoletju ali pj
Opustili so stari priimek, ki je postal hiš* l4n
imek in se spremenil v Košomat. Glede*1 1
lo, ki so ga opravljali, so prevzeli nov4 S|Q ^ 
izhaja iz besede sageschneider kar v ne*5 ;0va. 0 ra''
pomeni žagar. Alenka Mikačič hrani ^ m U ' e 
rodovnika starodavnih in cenjenih rod* '
Bistrice: Ličanov in Tomšičev. “Malovi

zbiranje po** ilr,jcDanes se zanimanje za____ , .
in sestavljanje rodovnikov stalno pove« 
je namreč zanimivo in koristno opravi ^

Dr. Ivan Of
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Neenodnevni prazni
R^ni.

\N zazc 
1 Cazelc

Da sem se tiste sončne junijske nedelje (18.) znašel na Ostrožnem Brdu, je kriva 
predvsem moja videokamera in seveda povabilo prijaznih vaščanov, naj obiščem 
njihov kraj. Praznovali so namreč god svojega vaškega zavetnika sv. Antona, 
kateremu je posvečena cerkvica na vrhu vasi. To sicer ne bi bilo nič posebnega 
(saj se tovrstni shodi vrstijo po vseh krajih skozi vse poletje), če nam ne bi 
Ostrožani pripravili za ta svoj praznik majhno presenečenje.

Prvič po dolgih letih seje v cerkvi oglasilo 
ubrano petje domačega mešanega pevskega 
zbora, ki se je po maši nadaljevalo zunaj 
na prostranem trgu v navzočnosti skoraj 
vseh vaščanov in prerastlo v pravi krajevni 
kulturni praznik. Ljudje se kar niso mogli 
raziti, saj so se pevci po začetni zadregi do
dobra razgreli in navdušili svoje sovaščane 
in številne goste. Vzpodbudno pa je to, da 
je bilo med pevci opaziti precej mladih, kar 
vliva upanje, da tu pesem ne bo utihnila ... 
Ko so se ljudje le začeli razhajati, smo pra
znovanje nadaljevali v hiši mladih zakon
cev Krebelj (pri Šenkocu ml.). Prijazna go
spodinja Ines nas je dobesedno založila z 
raznimi dobrotami. In spet se je oglasila pe
sem. Privreli so spomini, čas se je v besedah 
pretakal kakor voda iz preteklosti v prihod
nost. Vaščani so z neprikritim ponosom pri
povedovali o obnovi cerkve, ki je bila pred 
slabimi petindvajsetimi leti že skoraj poru
šena, a je sedaj vsa njena zunanjost spet 
vredna pogleda. Mogoče je prav to skupno 
dejanje povezalo vaščane in jim vlilo manj
kajočo samozavest, da zmorejo več, kot si 
mislijo - tudi petje na vasi.

Petje je bilo in je še vedno pomemben 
del kulturne in duhovne podobe nekega kra
ja, saj spremlja človeka na vseh njegovih 
življenjskih postajah. Naša svetišča niso 
zgolj sakralni objekti, temveč tudi del naro
dove kulturne dediščine, zato moramo obo
je negovati in ohranjati, saj s tem dokazuje-

■i Iv Jei
katerem se je in spi, potem lahko ^ i^kem Smis
pričakujemo jutrišnji dan .

Mislim, da mi bosta v tem prit^h, i|^' 
dva izmed pobudnikov tega neen°K ^ 
ga praznika, Leopold Krebelj - Š®" , vj '/ja bi Bisti
Ivan Krebelj - Krnevc, katerima <lj^ravemu i 
bej zahvaljujem. Hvala tudi vsem* N? Dejstv
trpežljivo prenašali moje snemanj®^ ij(,^Istva o n
grafiranje.

Mo,
'o pers

Neratu
(t*stoOVi|lad' 

mo sebi in drugim, da smo zares t11 ^ ^ 'lirska Bis 
Ostrožanom je to uspelo in upao1' |( ^va$i in trgu 
samo za en dan, kajti če bo njihova ^ smis|u t
začutila, da je dom več kot samo pr® ^ ^//ežane i
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■ Zgodbe za dobro jutro
'i domači kraj

Košo4l,0idomači ^ra* se 'menuie Ilirska 

'“meji
i

ika Krt

hlienii glavno mesto občine, ki na 
•čoteji z 'eP° njil10vo " Republiko 

fsško. Na severu nas omejuje No-
1 seoJ1 '^a' v kateri leži pomembno geo- 
111 lr'isl<osredišče Postojna. Med Ilirsko 

'c° in Postojnsko jamo so umestili
ieW ^nsko cono, ki se imenuje Občina 

i Dalr’na l<'rasu a*' Pivka. Zahodni 
'ato cW ,lla!e°bčine meji na Primorsko, ka- 
'odtoki iPridruženi člani smo tudi mi. Mar-aii^Sr:e-Avtorkrižankei^rej'_tal (,j5i j ievilke tega časopisa je z geslom 
!L| U.J, navpično izzval nezaslišano pro

sijo. Menil je, da je Ilirska Bistrica 
irvne4!°na ^oiranjskem. Slednjo trditev 
, -i it ’°Varia,;udi ekspanzionistični in efi- 
lih rodi ki se je pririnil globoko

asrca in s svojimi elektromagnet

ne pod! JVa °v' na ma^ osvoji dnevne sobe, 
'nvečl Preclvsem pa kuhinje. Poseb- 
^ ravilt ['^slušalcih glasbenih želja in od- 
an Ojj41 s0|Priiate|j', ostanimo prijatelji zase- 

, 'dno prvo mesto. Najraje ga po- 
!arn° °b dnevih, ko pride na mizo 
lsJs'lo najprej juha s paštico, sledi ji 

'Menstan ali dušen krompir, nato 
lJVse skupaj zaključi s kavico. 

ne bo pomote: Bistričani smo bolj 
^ ni Primorci in nič drugega. Vsem 

e,Tl Primorskih novic in poslušal- 
v ania Koper je to kristalno jasno.

Per-Capodistria tega noče ve- 
0, 0se njene ekipe pri nas pojavijo 
^ '2rednih prilikah, kot je bila n. 
°slava na Hribu svobode, za ka- 
marsikdo mislil, da se dogaja v 

.^slovenskoitalijanskem kraju, de-

' ^to

Pinu-Aurisini, toliko je bilo"o D

strJ‘akrat poudarjena enakoprav- 
\Vr lingvistična seveda.
^ nlm° se v mesto Ilirska Bistrica, 
v . živimo vrtičkarji, delavci, trije 
\ 2 d°l<ončano trgovsko šolo, 200 
tj ev brez trgovske šole a z velikim 

talentom, uradniki, knjižni 
n drugi zajedalci, dva sodnika 

^r'otar- Tu so še številni novokom- 
Sij V,1 uPokojenci, nekaj zdravnikov, 
S^1 dva uvožena direktorja, eden 
tih s’dve banki, tri zavarovalnice in 

^ menjalnic.
^ iSa italofašistične okupacije se 
c PtP zazdelo, da sta Trnovo in 
: aZelo perspektivna kraja. Naredil 

it^ 0rTlerat in oboje skupaj proglasil 
u ( S 0 ^

eStlJ # r|avllirs'(a Bistrica. Iz nekdanje idili- 
PalT1'11|i C1 'n trSu je hotel narediti v itali- 
oVi.^ lo^mislu tisto, kar je pozneje na- 
10 ^Usk e^ane 'n Nove Gorice v jugo- 

iti|a j6m smislu. Hotenja se niso ure-

tritrdi'
^bkega podeželja je nastal 

ju? 'IjifK' v katerem živimo še danes, 
'v ^ ^ , P°l miša. In kaj je privedlo do 

^1 Bistrico spet približali na- 
1 se,j^ ^ ravemu in idiličnemu vaškemu 
irn! jpl ' dejstva, dragi moji, neizpod- 

^in ,Stva° našem nepravilnem raz-
vrst.naPačnem statusu. Gremo lepo 

TV|j' ^esto ni mesto, če meščani 
H,j °d svojega dela - poljedelstvo 
Wi Cen°- In kje imamo mi zidarje, 

^°larje, zlatarje itd? Torej se 
, ;rs0 esta že maje. Kot v Ljubljani, 
H) \5a^l dijaki, študentje, zvezni 

rePubliški oziroma državni 
i*' Mpv Trstu, kjer je več kot tri- 

Hp ivalcev starih nad 70 let.
^lo 5 na5em vodstvu ne gre kot bi 
Vi čuPan in svetniki so občinski,
. mi.'

^'‘■ Steod župana že kdaj slišali 
»M ^čani in občani?! ...

V p J1 njujemo večino pogojev za 
asičnemu načinu življenja

’

DlMo Bistrico rustikalno

l ('el° papež ogovori vernike

>eš 

:>r‘ k Hi;

IN IDI-

• Pijmo Fructal sok, izdelan v sodelo
vanju z naravo!

•Uničimo Kindlerjeve in druge umetne 
nasade! Uporabljajmo avtomobile name
sto traktorjev!

• Dol z Lesonitom, uničevalcem gozdov, 
našega največjega bogastva!
• Recimo tepcem, ki želijo v Bistrici srednjo 
šolo enkrat za vselej NE in NE!
• Ne dovolimo, da bi popravljali mestno 
cerkev sv. Jurija in preprečimo, da bi kdo 
prispeval kaj denarja zanjo!
• Dol s časopisom Snežnik!
• Dol z bistriškim Berlusconijem!
• Naredimo iz dvorane na Vidmu skla
dišče!
• Dol s Kampotom, dol Ferrari!
• Živjo lovci, ribiči in nabiralci jagod!
• Zapolnimo bazen z zemljo!
• Ne damo Slovenije, ne damo Ilirske Bi
strice, NE DAMO PROSTORA ZA INDUSTRIJSKO
cono!
• Nabrusimo kose, že klas dozoreva!

Vse lepe pesmi bile so že zapisane
Poletje je čas počitnic, dopustov. Je 

čas različnih prireditev. Ena takih se je 
odvijala pred postojnskim hotelom 
Kras, ko je Radio 94 praznoval svoj prvi 
rojstni dan. Vse kar se je dogajalo na 
prizorišču, so lahko ljudje poslušali ne
posredno ali po radiu. Tudi kvartet Bi
stre so povabili k sodelovanju. Za naš 
nastop so določili udarni termin, šesto 
uro in pol popoldne, ko sonce še neu
smiljeno pripeka. Takrat so nam dodeli
li "naših 20 minut". Pred ogromno mno
žico drenjajočih se poslušalcev, trlo in 
prerivalo se je kakih 15 otrok in 3 stare 
mame, smo fintirali da igramo in poje
mo ob, seveda, istočasnem predvajanju 
zvoka s traku. To ni bil nastop "v živo" 
ampak "v polmrtvo". Do vrhunca, do 
kakih desetih zvečer, ko se je zares 
zbrala velika množica, se je zvrstila vr
sta posameznih zvezd in ansamblov. 
Med njimi je zelo visoko merila bistri
ška skupina Snežnik. Ob poslušanju nji
hovih pesmi mi je šinila v glavo misel, 
da bi tudi jaz napisal kakšno pesem, ki 
bi jo, uglasbeno, posneli. Čez nekaj dni 
sem se lotil pisanja, bolje rečeno iskan
ja primerne teme. Pa se je takoj zatak
nilo. Vse je že obdelano: tebi za rojstni 
dan, pa mamica, sinček in ostala bližnja 
in daljnja rodbina, pa oblački, vinček, 
Slovenija, morje, gozdovi, ljubezen ... 
Nekaj novega sem začutil le v pesmi o 
Erazmu Predjamskem. Svežina tega be
sedila me je vzpodbudila. Z veliko vne
mo sem se lotil brskanja po spominu 
in naletel na Vodnika, grofe Celjske, Te- 
gethoffa, Trubarja in se končno ustavil 
pri Valvasorju:

Janez Vajkard Valvasor, 
svetel ti si bil nam vzor. 
Kranjsko našo promoviral, 
si častil jo, slavo zbiral.

Tvoje ime si prisvojili, 
bomo pametno ga uporabili, 
v stihe žlahtne pretopili, 
novo pesem še uglasbili.

In ob tem, seveda, 
častna naša vam beseda, 
bomo, to, prav to nas mika, 
zaslužili kot se šika.

Srečna naša domovina, 
polna šnopsa, polna vina, 
nora ti se nudi rima, 
ki bila naj bi - umetnina.

Obisk Avstralcev
Ob parku, vsevprek zabasanem z av

tomobili, parkiranimi "kakor vam dra
go", sta se na baliniščih pomerili repre
zentanci kontinenta Avstralije z izbrani
ma domačima vrstama - moškima in 
ženskima. Naši so se borili do zadnjih 
moči in z veliko bolj renomiranim na
sprotnikom dosegli spoštovanja vreden 
rezultat. Poenostavljeno bi rekli 1:1.

Športno popoldne se je prevesilo v ve
čer in tekmovanja so se nadaljevala po
zno v noč. Na sporedu so se zvrstile še 
bolj zahtevne panoge, pitje piva na pri
mer. Kot sem seznanjen, sta bili tudi tu 
ekipi dokaj izenačeni. Uradni rezultat: 
neznan.

Vzporedno z drugim delom tekmo
vanja je potekala zabava s petjem in 
plesom. Igrali sta kar dve muziki, ena

od druge narazen kakih 50 metrov: prva 
pri balinišču, druga pri "mehki curi". Tu
di ti dve muziki sta med seboj tekmo
vali. Vrli Avstralci bi bili ob takem slav
nostnem sprejemu lahko zares ponosni, 
posebno če bi vedeli, da pri nas poleti 
glasbe sploh ni in da jih je pravzaprav 
doletela velika čast, ki je ni bila deležna 
niti avstralska medijska zvezda Mariza 
Ličan, ko se je po intervjuju s televizij
cem Sandijem Čolnikom v naših srcih 
in možganih povzpela na najvišjo stop
ničko. Bravo! Mariza, lepo Te prosim, 
da prihodnjič ob podobnem nastopu 
omeniš Bistrico vsaj petkrat, kajti pov
prečni Slovenci vedo veliko več o Can
berri, Bistrice pa še na karti ne znajo 
poiskati. Sandi Čolnik bi moral menjati 
"osebno sliko". Operirati bi si moral ust
no votlino, nosno votlino in glasilke. 
Tako bi bil njegov novi glas veliko manj 
neprijetno podoben glasu g. Čolniča iz 
Radia Ga-ga.

Sladokusci
Ferrarijevci so organizirali dirke, s ka

terimi so se odlično izkazali in utrdili 
pozicijo v high society. Elitno prireditev 
so zaključili v Šembijah, kjer ni manj
kalo šampanjca in okusnih jedi. Ena 
malenkost pa je le bila neokusna, pra
vijo domačini. Prizorišče dogajanja je 
bilo blizu pokopališča. Pripombe so, 
pritožb ni.

Dimitrij Bonano

SLIKOVNA KRIŽANKA

REŠITEV KRIŽANKE IZ JUNIJSKE ŠTEVILKE (vodoravno):
Sibelius* tlačanka • rinoskop • Ard • jar • Ksaver • Greer • okno • nihanje* ŠA * Spal • frak« bi • atletika • pivnik • Nicu» 
asignat • floli • rt • ae • rag • ab • Aram • Ail • ica» Virius • oksid« Aca • havarija • nad • ode • Osan • trg • Nitra • Apo

• etan • Grum* balinanje • olikanost.
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Semanji dnevi od nekoč do daneHri
Tradicijo nekateri primerjajo z vinom - čim starejša je, bolj je cenjena in toliko 
bolj je ukoreninjena v ljudeh. Ljudje se za take prilike posebej pripravimo in 
temu praviloma sledi naše bolj ali manj pričakovano obnašanje. Te kratke trenutke 
drugačnosti izkoriščamo zato, da stopimo v nek drug svet, zato je sleherna šega, 
navada ali običaj posameznega kraja edinstven primer. Tradicija je torej kulturna 
dobrina, ki nam prinaša predvsem zadovoljstvo, sprostitev in veselje. Danes, ko 
na vsakem korakuje opažamo vse večje razslojevanje ljudi, si nekateri močno 
prizadevajo za ohranitev in obuditev starega. Še več. Skoraj ga ni vsaj malo 
večjega kraja na Slovenskem, ki ne išče svoje identitete prav v bogati zakladnici 
tradicije, saj se v njej skriva tudi delček skupnih korenin.

Semenj na bistriškem Plaču. Slika iz arhiva fotografa Emila Maraža je bila posneta leta 1927.

Ilirska Bistrica - semanji kraj
Ilirska Bistrica je kraj, ki se lahko pohva
li s številnimi običaji. Tradicija prirejan
ja sejmov se gotovo uvršča med tiste 
redke običaje, ki jim je mogoče pripisati 
več stoletij trajajočo prisotnost v naših 
krajih. Na llirskobistriškem je do dana
šnjih dni ohranila vse tiste značilnosti, 
ki vedno znova privlačijo tako prodajal
ce, kot kupce. Ilirski Bistrici so semanji 
dnevi dali navdih živahnosti, jo pov
zdignili na določen glas in jo tako na 
svojevrsten način povezali s sosednjimi 
kraji, med katere lahko prištejemo Ka- 
stavščino in Čičarijo na hrvaški strani. 
Skratka, Ilirska Bistrica bi bila brez sej
ma veliko siromašnejša kot je, ali pove
dano z drugimi besedami - Ilirske Bistri
ce brez sejma si ni več mogoče predsta
vljati. To pa je tudi nekaj, s čimer se ne 
more pohval iti ravno vsak kraj, pa četu
di je mnogo večji od občinskega sre
dišča. Tako lahko zapišemo, da so se
manji dnevi v vsakdanjem delu in živ
ljenju ljudi v dolini reke Reke in oko
lice zapisani z velikimi črkami ter pred
stavljajo del bogate kulturne dediščine, 
na katero sov Ilirski Bistrici upravičeno 
ponosni in jo imajo za nekaj pristno 
svojega.

Nekoč za semanji dan
Kar se je svojčas dogajalo drugod po 
Evropi, je veljalo tudi za deželo Kranj
sko. In naš kraj ni bil izjema. Razglas 
lokalne oblasti, ponekod pa tudi same
ga cesarja, je veleval, da se smejo za 
prodajo in kupovanje v posameznem 
kraju zbirati okoličani in tujci ob dolo
čenih dnevih v letu, ogibajoč se vsake
ga nepostavnega dejanja in vsakega na
silja zoper ljudi. Običaj je veleval, da 
je tega dne vsak udeleženec skrbel za 
svoj ponos s ciljem, da bi svoj stan pov
zdignil še više. Vedelo se je, da gospo
da od blizu in daleč prav rada zahaja 
na sejme, saj je bilo v določenem kraju 
takrat posebno praznično razpoloženje. 
Pravi kmetje so se od ostalih ločili po 
žuljavih rokah, utrjenih od pluga in dru
gega orodja. Opirali so se na palice iz 
jesenovine, ki so bile preprosto obliko

vane in izrezljane. Bodi tako ali druga
če, na semanjih dnevih so se sklepale 
velike in male kupčije. Šega je velevala, 
da je bilo treba tako sklenjeno kupčijo 
zaliti s Štefanom vina, ob tem pa seveda 
pomodrovati o delu, politiki in vsakdan
jem življenju.

Semanji dnevi od nekoč do danes
"Dne 14. septembra 1449 prepove ce
sar Friderik sejme na Igu, v Šmariji in 
na drugih krajih, samo da bi Ljubljan- 
čanje škode ne trpeli." Stavek dovolj 
zgovorno priča o večstoletni tradiciji in 
pomenu semanjih dni za tisti čas. Iz za
pisa je prav lahko razbrati, da so za se
manji dan veljala poseb
na previla reda in veden
ja. Ponavadi si je vsak 
kraj za semanje dneve iz
bral čas okoli kakšnega 
cerkvenega praznika, 
skoraj obvezno pa so bili 
semnji za praznik krajev
nega patrona, dan pred 
njim ali dan po njem. Ob 
tem moramo povedati, 
da je bilo današnje mesto 
Ilirska Bistrica do časa 
med obema vojnama raz
deljeno na dva kraja, to 
je na Bistrico in Trnovo.
V starih zapisih ju najde
mo zapisana pod Julijsko 
krajino ali Kranjsko, v še 
ožjem smislu pa celo Bi
strica oziroma Trnovo na 
Pivki. Začetek semanjih 
dni v posameznem kraju 
lahko iščemo v času po
deljevanja tržnih in dru
gih pravic. Leta 1956 pod 
Okrajem Postojna zasledimo podatek 
za Ilirsko Bistrico, ki govori o tem, da 
so bili semanji dnevi vsakega 16. v 
mesecu. Če je bil na ta dan praznik ali 
nedelja, seje semanji dan prenesel na 
prvi delovni dan in to velja še danes. 
Semanje dneve, navedene v raznih ko
ledarjih, zasledimo naštevane enkrat po 
abecednem redu posameznih krajev, 
drugič pa po mesecih v letu. Če se

nekoliko ustavimo pri številkah lahko 
ugotovimo naslednje: nenapisano pra
vilo je bilo, da čim večji je bil kraj, 
toliko več semanjih dni na leto je imel.

Gorica je imela kar dvakrat na leto 
semenj, ki je trajal celih 14 dni in dva
krat na leto sedemdnevnega. Nato velik 
semenj zasledimo v Sežani, ki je bil 12. 
vsak mesec, povrhu pa še 3. maja in 
14. septembra. Pa še nekaj v zvezi s 

tem. Za Primorsko, ki je 
svojčas obsegala ob
močje Tolminskega, ce
lotno Istro in Kastavšči- 
no, zasledimo nad 40 
krajev, ki so imeli vsaj 
enkrat na leto semenj, 
za Kranjsko pa celo 85 
krajev. II. Bistrico (Bi
strica in Trnovo) najde
mo večkrat pod Kranj
sko, medtem ko Jelšane 
pod Primorsko, Pod
grad pa je bil strogo pod 
Istro, ki je v širšem smi
slu seveda spadala pod 
Primorsko.

Preveč časa in pro
stora bi porabili, če bi 
naštevali vsako letnico 
posebej. Vendar lahko 
po izbranih letnicah se
manjih dni ugotovimo, 
vsaj kar zadeva čas od 
sredine prejšnjega sto
letja, nekako tri obdob
ja. Vsakemu obdobju 
lahko pripišemo tudi 

določeno oblast. V Avstro-Ogrski je vse 
teklo po že vnaprej določenem redu, 
za časa Italije pa, posebno konec dvaj
setih let, zasledimo pravi razcvet se
manjih dni. To trdimo samo za ilirsko- 
bistriško območje. Razmere za zbiranje 
ljudi, prodajo in nakupe so bile tako- 
rekoč idealne. Po koncu druge svetovne 
vojne novi oblasti ni šlo preveč v uho, 
da so bili semanji dnevi v nekem kraju 
na dan kakšnega svetnika ali cerkve
nega praznika. V II. Bistrici se zato vsi 
takšni sejmi ukinejo. Podobna hotenja 
so bila bolj ali manj prisotna tudi dru
god. Izmed 40 krajev od Tolmina do 
Istre je ostala le še peščica takih, kjer

kakšno nenapisano pravilo, da je bil do
ber gospodar samo tisti, ki je imel v hle
vu par lepo rejenih in oskrbovanih konj. 
Dobro se je vedelo, kateri kmet v vasi 
da kaj na svoj stan. Tako na semanji 
dan ob privezu za živino niso manjkali 
konji. Semanji dan so kmetje izkoristili 
za več opravkov hkrati, kajti v mesto, 
pa čeprav iz samo 10 kilometrov od
daljenih brkinskih vasi, se ni hodilo

konji naprodaj, potem je bilo to s* 
liko bolj zanimivo. Vse se je dog1 
po strogo nenapisanih pravilih, 
ki so se spoznali na konje, so sef
seboj tudi bolj ali manj poznali-!* I 
znan prišlek ni mogel kar tako v® |HH
čino. Najprej je bil deležen skrivno' 
pogledov stalnih obiskovalcev,^
izgovoril prvo besedo pa se je že vi®
ali se kaj spozna na konje ali ne.D , —- "- -

V Ilirsko Bistrico med prodajalce in 
"eksotičnih narodov".

vsak dan, ker preprosto to ni dopuščal 
čas - ni bilo cest in sodobnih prevoznih 
sredstev, po drugi strani pa je delo na 
kmetiji zahtevalo pridne roke cele 
kmečke družine.

Nezadržen razvoj mehanizacije je 
začel vse bolj in bolj izpodrivati še ne 
tako dolgo nenadomestljivega konja. 
Teh je v Občini Ilirska Bistrica iz leta v 
leto manj, zato prevladuje mnenje, da 
se nekateri ukvarjajo s konji le zaradi 
tradicije, ki se vse bolj in bolj nagiba v 
ljubiteljstvo. Že lep čas ni zaslediti na
prodaj konjev iz okoliških vasi. Do 
vzpostavitve slovensko-hrvaške držav
ne meje so konje na semenj pripeljali 
z Grobniškega polja nad Reko, okolice 
Karlovca ter Istre. Poslednji privez za 
konje je pri gostilni Perkan ali "Pri špje-

M

Ena izmed poslednjih fotografij s konjskega semnja pri gostilni Perkan, posneta leta 1993.

se je semanja tradicija, vključno z Ilir
sko Bistrico, ohranila do danes.

Spomin, ki še živi
Bistriška dolina z brkinskim območjem 
zahteva od kmeta, da jo pridno obde
luje, če hoče imeti kaj od nje. Pred tri
deset in več leti si tega obdelovanja ni 
bilo mogoče zamisliti brez domače de
lovne živali - to je konja. Veljalo je ne-

hi", kot se po domače reče. Pri tem je 
zanimivo, da tudi če ob privezu ni bilo 
nobenega konja naprodaj, so se vseeno 
zbrali ljudje, ki so se nanje spoznali, 
kajti zanje je še vedno veljalo, da je bil 
semanji dan nekaj posebnega. V šest
desetih letih so se oblekli celo po ma- 
šnje. Prišli so pač v mesto po opravkih 
in ob kozarcu vina pokramljati o tem 
in onem. Če pa so bili ob privezu še

hotel na hitro zvedeti kakšno P' 
nost - ne, ne, to ni šlo tako lahk0' 
dilo se je, da takega vsiljivca nisJ 
števali.Čepaježe silil ssvojotf 
nostjo, potem se je to končalo 
je zvedel marsikaj, samo na zaS*?, 
vprašanje ni dobil odgovora. N'H 
govarjati se o konjih je pač zn® 
ni od muh in ga ne da nobena'al; 
Zanimivo je bilo opazovati te Irp 
jih je družila ljubezen do konj’ 
jem, na prvi pogled preprostern
šanju so skrivali neverjetno ven
hnih skrivnosti, ki so jih po er' 
združevale, po drugi strani paje 
videl vsak svoj jaz, za katerega je 
da je samo njegov. Konji šobil'1 
jajo še naprej njihov skrivno?1. 
saj ga odkrivajo vedno na novnj 

Nasvidenje na prihodnjem5 
pa čeprav ob privezu ne bo n° 
konja. Če ne za druge, naj bo’ 
namenjen poslednji generacij'‘j Vtr
se nikakor nočejo izneveriti C®

nagradN*

vprašan^

Med obema vojnama so
strici in Trnovem vsako le*0,
je veliki semnji. Značilno j1
je ostala še iz tistih časov,'
še danes naročite v gosti 
kan. Prvi bralec, ki nam
ročil ime te jedi, bo en<>
brezplačno prejemal oa?

ODGOV^'

Sodobnejša tehnična napraV
je tudi v Ilirski Bistrici nadji 
stila lesena kolesa, je bila v i 
turbina. Pravilen odgov|> l 
vprašanje iz majske štev'1 | 
vedela Neva Stegu.

'»S'Stoja
Pravlja
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rup motorjev in zabava v družbi lepotic

no P° 
lah^'! 
a nis°i

i°r i 
310%
zastr 
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on) ' *e s *est'm mestom zelo razočaral Idrijčan Darko Peljhan. Mogoče
’ utrujen od sobotnega plesa v Kosezah in prekratkega spanca.

r.c Stojan Pirjevec se v družbi Tomaža Jemca (levo) in Darka Peljhana 
Povija na odprtje steklenice šampanjca.

Priprave na tako zahtevno dirko so se 
pravzaprav začele že pred novim le
tom, pospešen ritem pa so dobile zlasti 
v zadnjem tednu, ko je bilo treba zava
rovati cestišče, postaviti opozorilne 
znake in gume, šanke, transparente, 
oznake, table itd. Da so bili organiza
torji pri tem nadvse uspešni priča tudi 
podatek, da se niti na treningu niti na 
treh vožnjah v uradni konkurenci ni 
zgodilo nič, kar bi imelo kakršnekoli 
neprijetne posledice za 52 tekmovalcev 
in množico gledalcev, ki so napete vo
žnje in naprezanje voznikov ter njiho
vih avtomobilov na progi spremljali od 
starta pri odcepu za stanovanjsko sose
sko S-13 do cilja pod Šembijami. Toliko 
avtomobilov, ki so se v sončnem nedelj
skem popoldnevu pognali po 4.300 
metrov dolgi progi, o kateri je favori
zirani Stojan Pirjevec dejal, da "je hitra, 
nekoliko prekratka, a vredna vsega spo
štovanja", daje upanje, da se bo na njej 
nekoč še kaj dogajalo. Povprečna hi
trost, ki se je ustavila pri številki 116 
km/h tudi marsikaj pove, saj so ride na 
vzponu proti Šembijam poskrbele, da 
je tekmovanje dobilo pridih prave gor
ske dirke, na kateri so se še posebno 
izkazali največji mojstri in to ne glede 
na to, koliko konjev so skrivali pokrovi 
njihovih motorjev. Tekmovalci so se 
potegovali za točke Gorskega prvenstva 
centra!neevropske cone, za Slovensko 
prvenstvo v gorskohitrostnem avtomo
bilizmu, za Pokal Peugeot, Pokal Dai
hatsu in RallyeStar Cup. Zmaga Stojana 
Pirjevca (bmw M3) je bila pričakovana 
zaradi njega samega in njegovega od
lično pripravljenega dirkalnika, čeprav 
se je v hrib podal prvič v letošnjem letu. 
Tudi njegova najresnejša konkurenta in 
zmagovalca na prvih dveh letošnjih dir
kah Darko Peljhan (vw golf G60 rallve) 
in Tomaž Jemc (vcc proton, mazda 323 
GTR) mu nista nogla do živega, saj je 
bil Jemc šele tretji, Peljhan pa je s šestim 
mestom razočaral svoje zveste navi
jače, ki jih tudi v Šembijah ni bilo malo. 
Končni čas Stojana Pirjevca po treh vo
žnjah (6:42, 62) je bil kar za dobrih pet
najst sekund boljši od drugouvrščenega 
Martina Črtaliča (peugeot 405), vsi na
slednji pa so dosegli precej slabše rezul
tate. Ob koncu dirke je seveda nastopil 
eden izmed najlepših trenutkov vseh 
tovrstnih tekmovanj - razglasitev rezul
tatov in podelitev pokalov ter nagrad z 
obveznim prelivanjem šampanjca.

Razglasitev rezultatov pa ni bil edini 
razlog, ki je kmalu po 20. uri pred oder 
v Šembijah privabil množico radove
dnežev. Organizatorji so držali obljubo 
in izvedli tekmovanje za miss Ferrari 
'95, na katerem je okoli 7-članske žirije 
stopicalo 7 deklet najprej v kopalnih 
kostimih, nato pa še v pleteninah in to
aletah. Pogled na lepotice je iz grl mo
škega dela občinstva izvabljal najra
zličnejše vzdihe in medklice ("Uh!" in 
"Zraka!" ali "Od kje si prišla, joj?"), ki 
so jih hladili predvsem izdelki Pivo
varne Laško in ostalih proizvajalcev. Na 
koncu se je zgodila čisto prava modna 
revija, ki jo je s svojimi dolgoletnimi 
izkušnjami vodila nič kaj sramežljiva 
Miša Molk, zagorela, vsa v belem in s 
temnimi lasmi. Ob njej, ki se ji edini 
poleg slovenskih smučarjev tu in tam 
uspe vriniti med politike na lestvico pri
ljubljenosti osrednjega slovenskega ča
snika, so brhke mladenke v rdečem in 
črnem kar nekako zbledele.

Konec prireditve, ki je v zadnjem 
času Ilirsko Bistrico poleg vseprimorske 
proslave potisnil na strani, ekrane in va
love slovenskih medijev, je izzvenel v 
upanju, da se bo prihodnje leto spet 
zgodilo kaj podobnega.

Fotografija je nastala v II. Bistrici, ko so se pred objektiv postavili lastniki ferrarijev 
v spremstvu lepotic, vključno z najlepšo Slovenko Janjo Zupan v ospredju.

Na prireditvenem prostoru so precej pozornosti vzbujali štirje rdeči lepotci. 
Plemeniti stroj (Ferrari 208 gt4) in blondinka ob njem imata skupaj 40 let.

Nataša Dobršek, 17-letna Miss Ferrari '95 je odšla domov bogatejša za umetniško 
sliko. Bigbenovec Gianni Rijavec se smeji pripombi iz občinstva.

Miša Molk (levo) na modni reviji

MMHMMMMMi mmaamm
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SREČANJE S SLOVENSKIMI IZSEUENCI IZ AVSTRALIJE

Druženje in spoznavanje, 
ne tekmovanje

1. julija so se slovenski izseljenci spet zbrali v Postojni, Primorci pa so jim poleg 
osrednjega srečanja pripravili še več kulturnih, športnih in zabavnih prireditev. 
Na povabilo Balinarskega kluba Planinc in Zveze kulturnih organizacij Ilirska 
Bistrica se je skupina Slovencev iz Avstralije čez teden dni udeležila sprejema in 
kratkega kulturnega programa na Premskem gradu, gostje pa so se potem v 
Športnem parku Nade Žagar pomerili še z domačimi balinarji, čeprav so bile 
tekme bolj prijateljskega kot tekmovalnega značaja. Srečanje naj bi pripomoglo 
k vzpostavitvi tesnejših vezi in vsadilo droben kamen v mozaik prijateljstva z 
matično domovino, kjer so izseljenci nekoč pognali svoje korenine.

Gostom iz Avstralije, v skupini jih je 
bilo okrog 30 in kar nekaj jih je pred 
leti na drugo stran sveta odšlo prav iz 
krajev ilirskobistriške občine, je na 
Premskem gradu najprej zapela Pevska 
skupina "Vasovalec" \z Rečice. Po po
zdravnih besedah so se na kratko 
seznanili z zgodovinskimi izseki Pre
ma in gradu. Jerica Strle je prebrala 
nekaj Kettejevih pesmi, Dimitrij 
Bonano pa je izrazil upanje, da bodo 
grajski prostori ob njihovem nasled
njem obisku vsaj nekoliko bolj urejeni. 
Pred ogledom Kettejeve spo minske so
be so se nasmejali še duhovitim stihom 
domačina Tonija Gašperšiča.

Ob 16. uri se je v Športnem parku 
Nade Žagar začel športni del srečanja. 
Goste so pozdravili in obdarili župan 
Stanislav Prosen, predsednik Balinarske 
zveze Slovenije Jože Rebec in Dušan 
Jenko, predstavnik BK Planinc. V imenu 
avstralskih balinarjev se je za dobro
došlico in topel sprejem zahvalil Franc 
Iskra. Vsem Slovencem je čestital za 4. 
obletnico osamosvojitve in izrazil veli
ko veselje, da je prišlo do srečanja, saj 
so prav balinarji že vrsto let "hrbtenica 
slovenskih društev" v Avstraliji.

V športnem delu srečanja se je v dveh 
tekmah pomerilo pet moških (ena na 
balinišču pri železniški postaji) in dve 
ženski četvorki. Po končanem tekmo
vanju je goste zabavala skupina Bistre, 
nastopil pa je tudi Moški pevski zbor 
Dragotin Kette iz Ilirske Bistrice.

Franc Iskra se je rodil v Sušaku in živi 
v Avstraliji že 38 let. Med leti 1985 
in 1990 je bil predsednik melbo
urnskega kluba Jadran, v katerem sc 
na kulturnih, zabavnih ter športnih 
srečanjih zbira okoli 150 slovenskih 
družin. Franc Iskra tekoče govori slo
venski jezik, sicer pa je poročen z Av
stralko. V Sloveniji je bil že petkrat, 
vendar ne verjame, da se bo nekoč 
vrnil za stalno. Čas do 17. avgusta bo 
prebil v Sušaku in na morju, saj je se
daj v Avstraliji zima.

IZ ZGODOVINE GORNIŠTVA

Zlatorogove sledi
Pred 121. leti, natančno 19. julija 1874, je bilo onkraj vrha Snežnika izjemno veselo. Primorska 
sekcija nemško-avstrijskega planinskega društva (DOAV) iz Trsta je slavila pomemben delovni uspeh. 
Po dveh letih delovanja, predvsem pa vnetega zbiranja denarnih sredstev, je pod "Kranjskim Sne
žnikom" svečano odpirala svojo prvo planinsko kočo. Parcelo za kočo tik pod vrhom Novih Krajšin, 
kjer se stikajo planinske poti iz Leskove doline, Grčevca in Snežnika, je odstopil lastnik snežniških 
gozdov princ Schonburg VValdenburg.

Kronist je slovesnost opisal zelo natančno. Tako 
vemo, da so številni člani društva in gostje prišli 
do koče že prejšnj i večer, na dan slovesne otvorit
ve pa so že v zgodnjih urah opravili skupen izlet 
na Snežnik. Pri slovesni otvoritvi so dekleta, oble
čena v planinsko cvetje, recitirala pesmi posveče
ne lepotam gorskega sveta. Sledili so govori in 
zahvale vsem, ki so pri postavitvi koče sodelovali. 
Vesela družba je slovesnost zaključila s prepe
vanjem nemških, čeških in slovenskih pesmi. Pri 
samem programu, še bolj pa pri zbiranju denarja 
za kočo, je imel ključno vlogo društveni član, 
kmalu pa tudi uveljavljen nemški pesnik dr. Ru
dolf Baumbach, ki ga Slovenci poznamo po upe
snjeni planinski trentarski legendi Zlatorog, eni 
najlepših gorskih legend v evropskem merilu.

"Koča pod Kranjskim Snežnikom", prva planin
ska koča na področju Snežnika, je naslednja de
setletja skupaj z dejavnostjo omenjenega planin
skega društva počasi hirala in ob koncu prejšnje
ga stoletja so od koče ostali le še kamniti temelji, 
ki jih je pozidal zidarski mojster Anton Šabec iz 
Zagorja. Belo kraško kamenje, zloženo v obliki 
četverokotnika na lazu pod Novimi Krajšinami 
še dandanes nemo priča o prvih planinskih podvi
gih pod Snežnikom. Le redki popotniki, ki hodijo 
mimo vedo, da je groblja kamenja pravzaprav 
ostanek znamenite "Koče pod Kranjskim Sne
žnikom".

Prav omenjena koča in dogodki pred dobrimi 
120. leti so bili tudi razlog obiska nemškega zgo
dovinarja dr. Andreasa Seiferta iz nemškega Mei- 
ningena, kjer je dr. Rudolf Baumbach deloval in 
umrl. V Baumbachovi hiši imajo nemški literarni 
muzej in za letošnjo jesen pripravljajo obširno 
predstavitev pesniškega ustvarjanja tega nem
škega ljudskega pesnika in celotnega njegovega 
delovanja. Dr. Seifert je konec junija obiskal šte
vilne slovenske kraje, kjer je deloval pesnik Ba-

umbach. Bil je v Bohinju, na Jesenicah, v Dolini 
Vrat pod Triglavom, obiskal je planinske muzeje 
v Mojstrani in Trenti in zadnje štiri dni namenil 
obisku bistriških planincev in kulturnikov. Planin
ci so ga pospremili na Snežnik in dalje do ostan
kov temeljev nekdanje snežniške koče na lazu 
pod Novimi Krajšinami. Bilo je dovolj priložnosti, 
da so znova podoživljali dogodke iz leta 1874.

Zadnji večer pred odhodom se je dr. Andreas 
Seifert srečal še s člani domačega zgodovinskega 
društva in Muzejskega študijskega krožka. Pred 
stavil jim je Meiningen, pesnika Rudolfa Baum- 
bacha, pa tudi muzejsko dejavnost v mestu, ki 
ima kar šest muzejev in celo 35 zaposlenih. Bistri
čane je povabil na razstavo o pesniku Rudolfu 
Baumbachu, ki jo pripravljajo to jesen, predvsem 
pa jim je zaželel, da bi tudi Bistrica čimprej do
bila svoj krajevni muzej, za kar se obe društvi 
zavzemata, žal še vedno brez potrebne družbene 
podpore. Tekst in fotografija: Vojko Čeligoj

*f"' " - ”•
* zKimmrn -

Dr. Andreas Seifert (desno) in domači planinec Janko Muha ob ruševinah temeljev nekdanje "Koče 
pod Kranjskim Snežnikom", zgrajene in odprte leta 1874.

KONEC ŠOLSKEGA LETA NA PREGARJAH

Veselo je bilo ob
koncu šolskega lete

Šolska vrata so se zaprla tudi na pregarski šoli, eni izmed manjših v ilirskobistriški občini-V 
prvošolčkov v šolsko skupnost, prihod dedka Mraza, počastitev slovenskega kulturnega K 
pustno rajanje in ekskurzije v Ljubljano ter na avstrijsko Koroško, zibelko slovenstva, sob11 
bogatega šolskega programa učencev in učiteljev te majhne šole sredi Brkinov.

Najponosnejši pa so v letošnjem letu na svoje do domačega kraja so izpovedali v spišj

cem

raziskovalno delo, ki je potekalo v maju na temo 
Brkini. Raziskovanja so se učenci lotili z veliko 
vnemo in navdušenjem. Odpravili so se med ljudi 
in jih povprašali o življenju nekoč, obiskali kme
ta, ki jim je opisal žganjekuho, vaškega kovača 
in lovca; fotografirali so najlepše cerkvice in kape
lice, ugotovili število prebivalcev v posameznih 
vaseh in poiskali vzroke, zaradi katerih so ljudje 
zapuščali ta hriboviti del Primorske. Najlepša pa 
je bila zbirka starih predmetov (orodje, kuhinjska 
posoda, svetilke, glasbila, knjige zemljevidi...), 
ki so jih učenci s pomočjo krajanov izbrskali na 
podstrešjih, v drvarnicah, hlevih in jih prinesli v 
šolo ter uredili v pravo muzejsko zbirko. Ljubezen

srnicah. Vse ugotovitve so zbrali in izd® 
Na prireditvi ob zaključku šolskega® 

junija), je nastopil pevski zbor, plesali® 
razredne stopnje z lutkovno igrico, f1 
vrtca. Ravnateljica Manica Renko je Po:' 
prisotne starše in jim na kratko opis®1 
preteklem šolskem letu. Neprizadevne)*1'’ 

je podelila pohvale in priznanja®
povabila na ogled razstave projektnega 
so jo uredili v šolskih prostorih. Istoča*1^ J 
je zahvalila za pomoč in sodelovanje111
skupaj zaželela prijetne počitnice.

Besedilo in f0^
Mirkav

Na zaključni prireditvi

LETNI PREGLED DELA OS D. KETTEJA

Šola - to smo mi

'Sot
H

Spet je leto naokoli in pred vami je zapis, ki vam želi povedati, kakšna je bila žetev ^ 
šolskega leta 1994/95 na Osnovni šoli Dragotina Ketteja. V pravkar minulem šolsken1^ 
nadaljeval ustvarjalni nemir, bogastvo šole, ki je slonelo na ustvarjalnosti učencev, njih°vl% , 
in učiteljev. Tlakovala se je pot do znanja, porajala se je ljubezen do vsega lepega,s,, 0 
prijateljske vezi med sošolci, njihovimi učitelji - bogatili smo se vsi skupaj in vsak pos6^ 
letu lahko 545-članska družina ustvari mnogo lepega. Tudi naša je. Spomnimo se safl’% 
nastopov pevskega zbora in dramske skupine (doma in pri sosedih), ritmične skupi1* 
skupine Bistriški škuorci (veliko presenečenje v Cerknici, v Laškem), več razstav, ki so ^ 
videz našega modrega hodnika in popeljale številne gledalce na različna področja in v r#
Še bi lahko naštevali, a poglejmo tudi učne rezultate. ■

Večina otrok, kar 98.01 %, je uspešno zaključila ri ^ hnpateiši /a marsikatero
šolsko leto in danes preživlja zaslužene počitnice 
ter nabira moči za jesenski napad na trdnjavo 
znanje. Naj zabeležim samo najuspešnejše posa
meznike in dejavnosti. Med učenci, ki so letos 
zapustili šolo, je bilo 13 odličnjakinj, kar 8 si jih 
je prislužilo zlato pef/co (priznanje za osemletni 
odlični uspeh): Urška Brožič, Alenka Kastelic, 
Katja Kirn, Andreja Molan, Manca Možina, Jride 
Mršnik, Ana Šlenc in Petra Zidar.

Učenci niso bili v šoli samo med poukom, am
pak pogosto tudi pred in po njem. Marsikomu ni 
bilo žal prostega časa uporabiti za to, da si je 
razširil in nadgradil že tako bogato šolsko znanje. 
Rezultat tega dela so številna priznanja, pohvale 
in dosežena visoka mesta na različnih tekmovan
jih, tudi državnih. V znanju materinščine sta si 
srebrno Cankarjevo priznanje prislužili Karmen 
Boštjančič in Katja Kirn. V znanju angleškega 
jezika sta bili najbolj uspešni Ana Šlenc in Tjaša 
Kaluža. Tjaša je osvojila srebrno, Ana pa srebrno 
in zlato priznanje.

Tudi v naravoslovnih predmetih nismo zaosta
jali. Tekmovali smo v znanju matematike in ke
mije. Srebrno Vegovo priznanje (matematika) je 
prejelo 14 učencev. Med šestošolci sta bili v ob
čini najboljši Martina Vičič (1. mesto) in Bar
bara Cetin (3. mesto), med osmošolci pa Jride 
Mršnik (1. mesto) in Urška Brožič (2. mesto). Naj
več matematičnega znanja med četrtošolci v 
regiji je pokazala Kristina Skrt. Srebrno Preglovo 
priznanjeza znanje kemije so podelili Ani Šlenc.

S knjigami, ki so si jih učenci sposojali v knjižni

ci, so postajali bogatejši za marsikatei 
- domišljija, sanje so dobile krila, ki 
na vse strani neba. Učenci so radi br® ^ 
vali za Kettejeve značke in pohval* , 
značke in pohvale je osvojilo 17 uče
uspehe so učenci dosegli tudi prize 
Veseli šoli. Najbolje se je odrezala 
vaj, ki nas je zastopala na državnem
v Ljubljani.

Čeprav imamo slabe pogoje za de^
no in premajhno telovadnico), 5° 
uspešni tudi na športnih področji!1' j 
lokostrelcih, karateistih, nogometašil1 ^ 
Danes bi vam rada omenila dekl6®1^ 
uspešna v atletiki na področnem in 
movanju: Vesna Boštjančič (tekna! , 
Muha (skok v daljavo), Marjanca M11 
ge) in Nastja Zirnstein (tek na 60 j 

Ob novem letu smo izdali tiovol^f 
ob koncu šolskega leta pa svoje g'35L| 
njem smo združili svoje znanje, d°lT’i.i 
ne sposobnosti in razpoložljivo tehn' ^
smo posvetili 180-letnici naše Šol®'* 

nadfsem, da z uspehi letošnjega leta m ^ 
raj 200-letno tradicijo uspešnosti*0j 

Vsem, ki ste nam kakorkoli P0,TI j/ 
oblikovalci okolja, vzdušja, ki j® ^ 
vsajeno seme vzkali, najlepša hva'a' 
si želimo tudi jeseni. Marsikatera 
teče ob pouku, je bila prav zaradi
uspešnejša. J

Prijetne počitnice in nepozab®11 
želi ravr*

,aDCM-<, V" 
'ravn®1
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Občina
Ilirska Bistrica

MLINOTEST
PEKARNA
Ilirska Bistrica

dekorativne in obstojne 
zidne obloge 
v imitaciji različnih 
vrst lesa

lesno kemična industrija, po.
ilirska bistrica, nikola tesle 11 
tel.: 067/41-241, fax: 067/41-433

v

TJUD
transport
terminal

ilirska bistrica

POLIURETANI■plamu

\

ProVITA*
^ženiring d.o.o.
66250 Ilirska Bistrica 
Riharjeva 27 
tel. 067/41-820

BESS
TRGOVINA

d.o.o.

Z GRADBENIM MATERIALOM 
PODBEZE 39 - ŽALCI 
66250 IL. BISTRICA 

tel. 067/82-402, fax. 067/81-285

TRGOVINA "BOŠTO" 
BAZOVIŠKA 4a 

66250 IL. BISTRICA (za GG) 
tel. 067/42-123

NOVO • NOVO - NOVO

Po naročilu izdelujemo: 
POLICE, STOJNICE, 

TLAKE, PULTE, SANKE ... 
IZ MARMORJA IN GRANITA

keramika
m
eleganca kvaliteta

Suma inženiring d.o.o. 
Bazoviška 18, 66250 Ilirska Bistrica 

telefon: 067/41-504, telefax: 067/81-042

\

ILIRSKA BISTRICA 
Prešernova 7

v_ J, v____________________ JJ v J

/ \ A

^ PIVKA
perutninski kombinat 
Neverke 30 
66256 KOŠANA

\

ske"1

*

30% NIŽJE CENE!
- euy w°dna prodaja konzumnih-jedilnih jajc 

Alegorij in velikosti. Dobite jih v 
naši AGRO TRGOVINI na Kalu 

r . Od 22. 6. 1995 dalje.
^ 1,8 9lede na velikost: od 4 • 13 SIT
^-------------------------------------------------------
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GOZDNO GOSPODARSTVO

POSTOJNA
y

TO1A1S
Vojkov drevored 14, 66250 Ilirska Bistrica

Najem in prodaja prostorov za:
- proizvodnjo
- skladiščenje
- in pisarne

Informacije: tel. 067/81-188

■■j primorje ipj
iflajdovščinalfl
ENOTA BISTRICA IL. BISTRICA

CENJENIM STRANKAM NUDIMO:
■ vse vrste gradbenih in mizarskih storitev, 

asfaltiranje, montažne hale,
- prodajamo vse vrste betonov, pesek, 

mivko in vse vrste betonskih izdelkov,
- izposojamo gradbene odre in opažni 

material.

\

M

BMD INŽENIRING 
Ilirska Bistrica

S\,

\

PUR|0^TEX
Gradišče 51, 66243 Obrov, tel: 066/88-016, tax 066/88-033

CENIK OGLASOV

1. cela stran 28 x 35 cm 70.000 SIT

2. polovica strani 28 x 17 cm 35.000 SIT

3. četrtina strani 14 x 17 cm 18.000 SIT

4. osmina strani 14 x 8,5 cm 9.000 SIT

5. šestnajstina 
strani

6,5 x 8,5 cm 4.500 SIT

Cena dvobarvnih oglasov na prvi 
in zadnji strani je višja za 30%. 
Za večkratno oglaševanje znižamo 
ceno po dogovoru.

Pokličite "GA commerce", Bazoviška 40, 
Ilirska Bistrica, tel/fax: 067/81-297

COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE IN TRGOVINA d.o.o.
_____________66250 Ilirska Bistrica__________

GRAFIČNI ATELJE 
IN

UREDNIŠTVO ČASOPISA SNEŽNIK 
Bazoviška 40

tel. 067/81-297, »ax. 067/41-124

PAPIRNICA - LINEA ART 
Bazoviška 19 

tel/fax. 067/42*077

Snežnik
UREDNIŠTVO

66250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 40



Snežnik • stran 10 ŠPORT
■

julij 1995

ŠPORTNI OBJEKTI

Gradnja in usposabljanje
športnih objektov

Zagnani delavci Balinarskega kluba Zabiče so se lotili izjemno zahtevne finančne in gradbene naloge. 
Postavljajo halo v Zabičah, ki je pogoj za sodelovanje v najvišjib tekmovanjih, istočasno pa tudi 
večnamenski objekt, ki bo služil tako športu, kot drugim aktivnostim krajanov Podgore. Balinarji iz 
Zabič so k sodelovanju povabili tudi BK Lesonit (prej Kozlek), saj si ta z doseženimi rezultati zagotavlja 
nadaljnje tekmovanje v super ligi, z ureditvijo dvorane pa bo obenem tudi izpolnjeval zahtevne 
pogoje za tekmovanje.

V Zabičah (podgori) pa so se aktivirali tudi no
gometaši. Ustanovili so Nogometni klub Podgora 
in se prav tako lotili zahtevnega dela pri urejanju 
nogometnega igrišča v neposredni bližini hale. 
Tako bo sistem igrišč počasi prerasel v manjši 
športni center za področje Podgore.

Tudi Nogometni klub Transport se je znašel 
pred izjemno zahtevno nalogo, ki jo mora rešiti 
do konca avgusta. Z uvrstitvijo članov v 3. ligo 
in mladincev v 2. ligo zahod morajo v klubu pri
praviti pogoje na igrišču in spremljajočih objektih 
tako kotjih zahteva Nogometna zveza Slovenije. 
Edina možnost za razširitev igrišča je na trnov
skem stadionu, kjer so dela v polnem teku. Na 
obstoječem igrišču so opravili zemeljska dela, po

stavili okoli 1500 m2 nove ruše, tako da bo novo 
igrišče z dimenzijami 100 x 64 metrov za
dovoljevalo predpisane normative za nastopanje 
kluba v 3. ligi.

Športni zanesenjaki so v objekte vložili že pre
cej sredstev in še več prostovoljnih delovnih ur. 
Kljub pomoči nekaterih sponzorjev, predvsem 
občine in športne sfere, pa bo še veliko proble
mov, predvsem pri zagotavljanju finančnih sred
stev za dokončanje začetih del. Omenimo le 
predračunske vrednosti obeh naložb, ki znašajo 
za balinarsko halo 60 milijonov tolarjev, za ada
ptacijo nogometnega igrišča na trnovskem stadio
nu pa okrog 15 milijonov tolarjev.

Zdravko Debevc

STREUANJE NA GLINASTE GOLOBE

Bistriški strelci ponovno odlični
Ekipa Strelskega društva 4. junij se je na koncu 
tekmovanja med devetimi konkurenti v I. trap 
ligi uvrstila na 4. mesto. Med 19. posamezniki s 
točkami v članski konkurenci je Andraž Lipolt 
ponovil uspeh iz lanskega leta in zmagal oziroma 
osvojil 1. mesto. Na odlično 6. mesto se je uvrstil 
Rolih, prav tako član SD 4. junij. V mladinski 
konkurenci je lanski uspeh med 10. posamezniki 
prav tako ponovila Tamara Matko, saj je osvojila 
1. mesto.

Andraž Lipolt je za slovensko trap reprezen
tanco nastopal tudi na Svetovnem pokalu v Seulu 
v Koreji in Chibi na Japonskem. V Seulu se je 29.

aprila uvrstil na solidno 22. mesto (zadel je 116 
golobov), potem ko mu je po treh serijah v prvem 
dnevu kazalo odlično (24,24,25 golobov). Zara
di slabe 4. serije drugega dne (19) in kljub odlični 
5. seriji (24) je splavala po vodi boljša uvrstitev 
in tudi norma za odhod na olimpijske igre.
Andraž Lipolt je nastopil tudi na tekmah Svetov

nega prvenstva na Cipru med 12. in 20. junijem. 
Na prvi tekmi (15. in 17. junija) je zadel 116 
golobov in se uvrstil na 76. mesto. Na tekmi v 
disciplini dvojni trap (19. junija) pa se je uvrstil 
na 70. mesto s 113 golobi, kar je tudi nov državni 
rekord v tej disciplini. Zdravko Debevc

MOTORISTI KA

Do vrha Evrope in nazaj
Že daljše obdobje se zelo aktivno priprav
ljamo na motoristično potovanje na najse
vernejšo točko Evrope, otok Nordkap na 
Norveškem. Ilirsko Bistrico bomo zapustili 
v soboto, 29. junija, ko bomo na Plaču pri
žgali motorje, pot pa nas bo vodila iz Slove
nije v Avstrijo, Nemčijo, Švedsko - vse do 
cilja na skrajnem severu Evrope. Upamo, 
da bomo doma vsaj do 20. avgusta.

Smisel tega potovanja vidimo v pred
stavitvi Slovenije in sponzorjev iz naših kra
jev v deželah, skozi katere bomo potovali. 
Po vrnitvi bomo v Primorskih novicah in v

lokalnem časopisu Snežnik objavili članke 
o potovanju. Prepričani smo, da bodo zelo 
zanimivi, z gotovostjo pa vam obljubljamo, 
da se bomo vsem sponzorjem javno zahva
lili, saj si brez Vaše pomoči potovanja ne 
bi mogli privoščiti.

Že vnaprej se Vam za morebitno finančno 
pomoč, ki jo lahko nakažete na tekoči račun 
št. 268461 91630201 pri LB SB Koper PE 
Ilirska Bistrica, in sodelovanje lepo 
zahvaljujemo. Za podrobnejše informacije 
Vam je na voljo Vojko Keš, tel. 84-442. 
Lepo pozdravljeni!

LOKOSTRELSTVO

Na drugi 
tekmi

Mladinskega
evropskega

pokala
Tekmovanja, ki je bilo od 30. junija do 1. 
julija na Brdu pri Kranju sta se tudi tokrat 
udeležila oba mlada bistriška lokostrelca. 
V tekmi fita olvmpic round sta se v posa
mični konkurenci uvrstila nekoliko slabše 
kot v Nemčiji.

Igor Rudež se je uvrstil na 14., Martin 
Hrvatin pa takoj za njim na 15. mesto. Oba 
tekmovalca sta imela probleme z dotrajano 
opremo, tako da za boljše uspehe na Evrop
skem mladinskem prvenstvu nujno potrebu
jeta nove loke. V ekipnem delu tekmovanja 
sta se kot člana slovenskih ekip odrezala 
boljše, saj se je prva ekipa (Rudež, Kotlovšek 
in Sitar) uvrstila na 2. mesto za Francozi, 
druga ekipa (Hrvatin, Emeršič in Šileč) pa 
se je uvrstila na 4. mesto za Italijani.

NOGOMET

Razpis
za

tekmovanje
v občinski

ligi
Športna zveza in Nogometni 
klub Transport Ilirska Bistrica 
razpisujeta tekmovanje v občin
ski rekreativni ligi v malem no
gometu za sezono 1995/96. Pra
vico nastopa imajo igralci re
kreativci, ki ne nastopajo za čla
nske oziroma mladinske ekipe v 
tekmovalnih sistemih NZS, MNZ 
in imajo bivališče v ilirsko- 
bistriški občini.

Sistem tekmovanja bo določen 
naknadno glede na število prija
vljenih ekip, predvidoma pa si ga 
zamišljamo takole: v prvem delu 
naj bi tekmovanje potekalo eno- 
krožno, torej liga vseh ekip, v 
drugem delu pa naj bi igrali tako 
imenovani play off za ekipe iz 
prve polovici razpredelnice in 
play out za ekipe iz druge polo
vice razpredelnice. Druga vari
anta predvideva dve predtekmo
valni skupini: iz vsake skupine 
naj bi šle štiri najboljše ekipe v 
play off.

Ekipe lahko za celo sezono pri
javijo 12 igralcev, ki bodo nasto
pali v tekmovanju. Naknadnih 
prijav ni. Prestopov igralcev ni. 
Prijave s podatki o ekipi pošljite 
na naslov ŠZ Ilirska Bistrica, 
Bazoviška 26 ali po tel./faxu: 81 - 
177/81-250 najkasneje do 20. 
avgusta 1995. V podatkih o ekipi 
navedite ime ekipe, naslov (od
govorna oseba), barvo dresov in 
seznam igralcev z bivališčem. 
Prijavnina bo določena pred za
četkom lige glede na sistem tek
movanja in predvidene stroške.

SOLSKI ŠPORT

Uspešen zaključek letošrt
poletne šole v naravi

Osnovne šole iz ilirskobistriške občine in Športna zveza so letos uspešno'1 
program dejavnosti v poletni šoli s poudarkom na učenju plavanja. Veči^j 
je odločila, da program tudi letos izpelje v Fiesi pri Piranu, kjer so učen
v Litostrojevem domu. V dveh izmenah od 20. junija do 8. julija se je 
udeležilo 175 otrok iz vseh šol razen iz Podgrada. Učenci te šole so1}
sedemdnevni program že prej v Čateških toplicah. V Fiesi so učenci p<et

i^VJdni, za kar so starši prispevali 18. 350 tolarjev. Dvajsetim otrokom je na 
šolske socialne službe priskočila na pomoč tudi občina iz fonda ^
varstvenih pomoči.

V obeh izmenah se je v program vklju
čilo 17 vaditeljev plavanja, 8 učiteljic, 2 
vodji šole v naravi in 2 zdravstvena delavca. 
Vsi so skrbeli za varnost in učenje otrok. 
Organizacijski in materialni stroški bodo 
pokriti iz proračunskega programa šolstva 
prav za šolo v naravi in znašajo po izračunih 
približno 1.740.00 tolarjev. Sem so poleg 
stroškov za kadre zajeti še prevozi, zavaro
vanje udeležencev in manjši materialni 
stroški pri izvedbi posameznih aktivnosti.

Kar se tiče znanja plavanja organizator 
ugotavlja, da je plavalcev na tej stopnji 
vsako leto manj. Tokrat smo na preizkusu 
prvega dne ugotovili, da jih zadovoljivo pla
va le okoli 60 (34%), ostali pa plavanja niso 
vešči. Na končnih preizkusih je bilo stanje 
precej boljše, saj je plavalne kriterije zado
voljilo 149 otrok (86%). Od tega jih je 117 
pokazalo znanje za bronastega delfinčka 
(50 m plavanja z nalogami), 32 za srebrnega

• JeVilnih p'
delfinčka (kravl v določenem Čas^,, ^gom no 
minut nepretrganega plavanja), ^ ' ramere r 
je preplavalo samo 25 m, 13 učen1? 0 za majh 
razdalje sploh ni zmoglo. Večin2 erialno ški 
je bila v prvi izmeni, ko je zarad' šrad - ||jrs 
vremena odpadlo precej vadben^a Povedat
vanja.

Končni vtis organizatorja in °'r(l'
vseeno odličen, saj razen vremen2
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večjih problemov. Še največji "pr°; |a,UVrŠčene ’ 
katerim sta se ukvarjala vodstvo in' ™ovi ods< 
kader šole v naravi, so bili ^cijadel
Le-ti imajo, čeprav z dobrimi 03^ ' asfaltiran] 
negativnih kot pozitivnih poslej a jrskaBist
hično obremenitev ostalih otrok in^ .hiranje c
de posameznikov iz šole v naravi- vod pre|0
zato razmišlja, da bi staršem v c
ske odsvetovali oziroma jih zm2ll, lu^ Žaro 
najnujnejše primere. . i|,fne8a 0<

Tekstih seizk
Zdravko^ krošnji c
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Primorski ribiči na bregovih R
Zveza ribiških družin Primorske že vrsto let pri
reja ligaško tekmovanje v športnem ribolovu s 
plovcem za 6 ribiških družin. 2. julija se je na 
bregovih Reke od Tokove čistilne naprave do za- 
reškega mostu razporedilo 6 članskih (22 tekmo
valcev) in 5 mladinskih ekip (15 tekmovalcev).

Člani Ribiške družine Bistrica se tovrstnih tek
movanj udeležujejo že peto leto zapored in so 
za to priložnost temeljito uredili 600 metrov reč
nih bregov: pokosili so travo, porezali veje dre-

so se izkazali tudi tokrat, saj sta v 
renči Viktor Hrabar in Iztok Perenič ^ 
količino rib vsak v svojem sektorja * 
maž Štembergar pa je bil tretji. bjele ^ 
niso končale v ponvi, ampak so j|n
nazaj v njihovo naravno okolje-
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